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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

شهری زیر شهر
کارگران  و  است  جریان  در  شهر، شهری  زیر  در 
و مهندسان تلاش می کنند تا خط دو مترو را آرام 
آرام مهیا کرده و بخشی از ترافیک آزاردهنده را از 
سطح شهر به زیر زمین انتقال دهند. این را علی 
قاسم زاده شهردار اصفهان می گوید اضافه می کند: 
هفته گذشته دستگاه TBM در ضلع غربی خط دو 
متروی اصفهان، از ایستگاه کهندژ به ایستگاه شهید 
خرازی رسید تا در ادامه به سمت ایستگاه آیت الله 
کاشانی حرکت کند. قاسم زاده با بیان اینکه در این 

ایام بودجه شهرداری با نگاه متفاوت و ...
۰3

 گزارش

بورس دولتی
انتظارات  نتوانسته  سهام  بازار  که  ماه هاست 
خروج  شاهد  و  کند  برآورده  را  سرمایه گذاران 
سیل آسای نقدینگی بوده است. برخی فعالان بازار 
سرمایه این امر را ناشی از نگاه قلکی دولتها به بورس 
می دانند و تاکید دارند که اساسا نگاه هیج دولتی 
در ایران، »بورس دوست« نبوده است: "دولت همان 
سیاست قدیمی خود را به کار گرفته که در آن طرحی 
را ارائه می کند و اگر کسی اعتراض نکرد آن را تایید و 
تصویب می کند. اما اگر به آن اعتراض کردند، بسته را 

کمی تعدیل می کند؛ به عبارتی در ...
۰7

وضعیت امروز زاینده رود نتیجه دخالت دولت است؛

جریان باز بسته
مالی  تأمین  و  شود  اجرا  درستی  به  زاینده رود  احیای  راهکارهای  بسته  راه حل های  تمام  اگر  گویند  می 
احیا  را   زاینده رود  در  آب  دائمی  جریان  می تواند  ساله  چشم انداز ۱۰  یک  در  گیرد،  صورت  نیز  مناسب 
انکار  را  معترضان  بودن  محق  که  نیست  هم  مسوولی  مقام  هیچ  و  آمده  سر  اصفهانی ها  صبر  اما  کرد. 
رییس  و حرف  قول  نه  و  آب می شود  زاینده رود  برای  نیرو  وزیر  آقای  نه سفر  که  گویند  ها می  آن  کند. 
بسته و  باز  این  وابسته است،  آب  به  کسب وکارشان  که  مردمی  برای  حالا  است.  کار  چاره  جمهورها 

 شدن های گاه و بیگاه رودخانه زاینده رود،  امیدبخش نیست. 

گزارش
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معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان گفت: مصوبه اختصاص سهمیه یک میلیون 
و ۷۵۰ هزار تنی سنگ آهن به ذوب آهن اصفهان متأسفانه عملیاتی نشد و ما همچنان در 
تلاش برای احیا یک مصوبه حیاتی هستیم. محمدجعفر صالحی با بیان اینکه به دنبال 
رفع مشکل از هر مسیر و با هر مسئولی به گفت وگو نشستیم، اما تاکنون به نتیجه 
نرسیده ایم، گفت: اکنون با یک رکود مواجه هستیم، حمل و نقل باری نداریم، واگن ها 
خالی است و خریدی در بازار صورت نمی گیرد و وضعیت بازار فروش خوبی نداریم.

مدیر دفتر بازار برق شرکت توزیع برق اصفهان با بیان اینکه مجموع سامانه های خورشیدی 
در حال بهره برداری در اصفهان ۲۴۰۰ کیلوات است، گفت: در هشت ماهه امسال برای 
۱۶۰۰ کیلووات سامانه خورشیدی نزدیک ۵ میلیارد تومان درآمد فروش انرژی به 
حساب مشترکین واریز شده است. سارا صالحی درباره آخرین وضعیت نیروگاه های برق 
خورشیدی در اصفهان، اظهار کرد: در حال حاضر حدود ۱۶۰۰ کیلووات در ۸۰ نقطه 
استان سامانه برق خورشیدی کوچک وجود دارد که ظرفیت انشعاب آنها نصب شده است.

بهره برداری سامانه های خورشیدی در اصفهانسنگ آهن به ذوب آهن داده نشده است
اقتصاد اصفهان

     دیدگاه

دالان باریک 
توسعه  اقتصادی

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

جهان  نصف  گوش  در  دیگر  بار  زاینده رود  پای  صدای  نوسان:   
پیچید و شبنم طراوت بر رخسار شهر نشست، وصال دوباره این 
کُهن رود و یارِ زلال اگر چه روح افَزاست اما سوز فراق دوباره ای که 
دیری نمی پاید را بر کدام شانه می توان گریست؟ بامداد پنجشنبه 
چهاردهم بهمن جاری بود که زاینده رود پس از روزهای خشکی به 
اصفهان رسید؛ رخدادی که شوق دوباره با خود آورد و گره از پیشانی 
ترک خورده این دیار باز کرد. زاینده رود گرفتار در چرخه ای مبهم، 
بار دیگر برای کشاورزان شرق و غرب اصفهان تنها به مدت ۱۲ روز 

بازگشایی شد.

رئیس چراغ موزۀ هنرهای ملی روشن شد
موزۀ ملی هنرهای اصفهان، با ۳۲۰ اثر از هزاره های پیش از تاریخ تا دوران 
معاصر، همزمان با دهه فجر و با حضور رئیس بنیاد مستضعفان، به صورت 
رسمی افتتاح شد. حشمت الله قنبری، مدیر امور برنامه ریزی و توسعۀ خدمات 
موزه ای بنیاد مستضعفان در این باره به ایسنا گفت: فرآیند اجرایی موزه ملی 
هنرهای اصفهان از شهریورماه در اصفهان آغاز شد و همزمان فرآیندهای طرح 
موضوع، محتوا، طرح نمایش، انتخاب آثار،اصالت سنجی و مرمت آثار نیز در 
تهران انجام شد. او ادامه داد: پس از آماده سازی آثار هنری و تجهیزات لازم 
برای نگهداری آن ها در تهران، عملیات چیدمان موزه در دی ماه آغاز شد و  
امروز، موزه ملی هنرهای اصفهان به صورت رسمی افتتاح شد. قنبری با اشاره 
به ساختمان موزه اظهار کرد: این بنا با قدمت ۱۰۰ تا ۱۲۰ سال متعلق به 
دوران قاجار بوده که در دوران پهلوی اول، ساختمان فعلی موزه به مساحت 
۲۸۰۰ مترمربع در آن احداث می شود و پس از فرآیند مرمت، آماده سازی و 
تجهیز به سیستم های لازم، آماده بهره برداری شد. موزه ملی هنرهای اصفهان 
واقع در خیابان عباس آباد، جنب کوچۀ مسرور، همه روزه از ساعت ۹ تا ۱۷ 

پذیرای علاقه مندان است.

بهره برداری از ۲۷۲ پروژه بخش کشاورزی 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان گفت: در دهه فجر امسال، ۲۷۲ 
پروژه بخش کشاورزی در استان اصفهان به بهره برداری می رسند که از نظر 
گستردگی و تنوع نیز وضعیت مناسبی دارند. مهرداد مرادمند با اعلام این خبر، 
اظهار کرد: با بهره برداری از این پروژه ها، زمینه ایجاد اشتغال بیش از ۸۳۰ نفر 
و ثبیت اشتغال بیش از ۵۲۰ نفر فراهم خواهد شد و کمک شایانی به افزایش 
سطح کمی و کیفی تولیدات بخش کشاورزی استان اصفهان خواهد داشت. 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان افزود: بخش عمده تامین مالی 
اجرای این پروژه ها توسط بخش خصوصی انجام شده و این موضوع نشان 
دهنده استقبال سرمایه گذاران از حضور در این بخش است، در مجموع این 
۲۷۲ پروژه با اعتباری بالغ بر ۷۴۹۴۳۹۲ میلیون ریال به بهره برداری خواهند 
رسید که از این میزان ۵ میلیون و ۲۰۷ هزار و ۵۷۸ ریال آورده شخصی، یک 
میلیون و ۵۲۶ هزار و ۸۱۹ ریال از محل تسهیلات بانکی و ۷۵۹ هزار و ۹۹۵ 

ریال از اعتبارات دولتی تامین شده است.

دیگر خبری از تعطیلی اصناف نیست
رئیس اتاق اصناف اصفهان گفت: با وجود شیوع دوباره ویروس کرونا، دیگر 
تعطیلی اصناف را نخواهیم داشت و محدودیت های مقابله با این بیماری 
بیماری  دوباره  شدت  درباره  جهانگیری  رسول  است.  هوشمند  به صورت 
کووید۱۹ و احتمال دوباره محدودیت ها، اظهار کرد: امروز به هیچ عنوان چیزی 
به عنوان محدودیت های قبلی برای کنترل کرونا نداریم و دیگر تعطیلی اصناف 
نخواهیم داشت. وی با بیان اینکه در حال حاضر محدودیت های کنترل کرونا 
هوشمند است و تنها واحدهای صنفی که پروتکل های بهداشتی را رعایت 
نمی کند، پلمب خواهد شد، افزود: به عنوان مثال دارنده واحد صنفی باید کارت 
واکسن داشته باشد و از سوی دیگر با رعایت پروتکل های بهداشتی از تجمع 
مشتریان در واحد صنفی خود جلوگیری کند. رئیس اتاق اصناف اصفهان 
تأکید کرد: اگر واحد صنفی پروتکل های بهداشتی را رعایت نکنند، ابتدا به 
آن ها تذکر داده می شود و در صورت تکرار تخلف، آن واحد به مدت یک هفته 
پلمب خواهد شد. وی تصریح کرد: امروز تعطیلی کامل اصناف دیگر امکان پذیر 
نیست، چراکه شرایط اقتصادی و اجتماعی موجود دیگر تعطیلی اصناف را 
ایجاب نمی کند، از سوی دیگر تجربه گذشته نشان داده تعطیلی های سراسری 
و موردی اصناف باعث مهار و کنترل کرونا نمی شود، البته اگر بنا بر تصمیم 
ستاد ملی کرونا، قرار بر تعطیلی تمام ادارات اصفهان باشد، اصناف نیز همراه 

این تصمیمات ستاد خواهد بود.

کاهش ۴ درصدی نرخ بیکاری اصفهان
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان گفت: در ۲ سال گذشته 
یکهزار و ۳۹۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری در حوزه دانش بنیان صورت گرفته 
و اشتغال بیش از ۷۰۰ نفر را فراهم کرده است. ایرج موفق نرخ بیکاری این 
استان را در زمان حاضر ۱۰.۹ درصد اعلام کرد که در مقایسه با سال های 

گذشته چهار درصد کاهش یافته است. 
رییس سازمان صنعت معدن تجارت اصفهان با اشاره به بازدید از شهرک های 
صنعتی مورچه خورت، مبارکه و جی و شرکت های بزرگ اقتصادی و تولیدی 
اضافه کرد: طرح توسعه چند شرکت تولیدی نیز در این برنامه کلنگ زنی 
شد. موفق، اظهارداشت: در ۲ سال گذشته ۶۴۲ واحد صنعتی تعطیل استان 
اصفهان با کمک ستاد تسهیل و رفع موانع تولید به چرخه اقتصادی بازگشته اند 
و زمینه اشتغال کارگران فراهم شده است. وی به ارائه تسهیلات بانکی ۳۸ 
هزار میلیارد ریالی برای رونق تولید و رفع موانع در سال جاری اشاره کرد و 
گفت: این اعتبار بخش های صنعتی را فعال و زمینه اشتغال نزدیک به ۲۰۰ 

هزار نفر را فراهم کرده است.
شایان ذکر است، ۱۳ طرح صنعتی با سرمایه گذاری بیش از پنج هزار میلیارد 

ریال همزمان با دهه فجر انقلاب اسلامی در استان اصفهان افتتاح شد. 

حیات و ممات زاینده رود

بحران آب، یکی از ریسک هایی است که 
براساس گزارش های سالانه مجمع جهانی 
اقتصاد از ریسک های جهانی، به دلیل کاهش 
قابل توجه مقدار و همچنین کیفیت آب 
شیرین در دسترس به تهدیدی برای سلامت 
انسان و نیز فعالیت های اقتصادی او تبدیل 
شده است. چندی پیش تقی خامسی پور، 
معاون پیشین وزیر نیرو در امور آب و آبفا در 
صفحه اینستاگرام خود نوشت: آنچه مساله 
آب در ایران را در چند دهه گذشته وخیم تر 
کرده، فقدان درک از ماهیت پیچیده و متاثر از 
سطوح مختلف حکمرانی آب در کشور است. 
این نبود درک، سبب شده با ساده انگاری 
مساله آب در ایران، هر روز پوپولیسم برای 
دست آویز کردن آن در جهت بهره برداری 
اغراض سیاسی و اقتصادی فعالتر شود.وی 
ادامه داد: پوپولیسم در قالب یک واقعیت، 
ده ها دروغ را در جهت فریب جامعه و هدایت 
به سمت و سوی خواسته های نامشروع خود 
استفاده می کند به خصوص در روزهای 
اخیر که شاهد فرصت طلبی های جاه طلبانه 
افرادی هستیم که اتفاقا باعث و بانی شرایط 

موجود هستند.

اجماع نادقیق از میزان آب مصرفی
دانشگاه  پسادکتری  دوره  پژوهشگر  یک 
پردوآمریکا در یادداشتی که در روزنامه شرق 
منتشر شده می نویسد: با وجود اینکه برخی 
آمار ها از برداشت آب از منابع آبی تا حدی 
در دسترس است، یکی از مشکلات مهم 
مدیریت آب در کشور و به خصوص در حوضه 
زاینده رود، فقدان آمار دقیق است. با نگاهی 
به آمار ارائه شده از سوی نهادهای مختلف، 

مشخص می شود اجماع دقیقی درباره میزان 
برداشت بخش های مختلف از زاینده رود وجود 
ندارد. برای نمونه، همواره اختلاف نظرهایی 
بین دو وزارت نیرو و جهاد کشاورزی درباره 
درصد آب مصرفی در بخش کشاورزی وجود 
داشته است؛ به این صورت که وزارت جهاد 
کشاورزی، وزارت نیرو را مقصر می داند که 
درصد مصرف آب در بخش کشاورزی را 
بیش از حد تخمین می زند.  در محاسبات 
صورت گرفته در وزارت نیرو، عموما میزان 
آب مصرفی در بخش کشاورزی و محیط 
زیست به عنوان یک طبقه بندی واحد ارائه 
می شود. برای مثال، در استان خوزستان در 
زمستان که بخش کشاورزی به آب نیاز ندارد، 
سدها باز می شوند تا فرایند تولید برق متوقف 
نشود. وزارت جهاد کشاورزی این ایراد را 
مطرح می کند که میزان خروجی آب سد که 
به منظور تولید برق است، نباید در محاسبات 
بخش کشاورزی منظور شود؛ چرا که آب 
خروجی این سدها به آب های آزاد ریخته 

شده است. 
همچنین سالانه تا شش درصد میزان آب 
این  تبخیر می شود.  دریاچه پشت سدها 
میزان نیز به عنوان میزان آب مصرفی در 
وزارت  می شود.  تلقی  کشاورزی  بخش 
جهاد کشاورزی، میزان کل آب مصرفی در 
بخش کشاورزی کشور را حدود ۷۰ درصد 
منابع آبی )حدود میانگین جهانی( می داند؛ 
این در صورتی است که وزارت نیرو سهمی 
۹۰ درصدی برای بخش کشاورزی قائل است.
امید کرمی اضافه می کند:  این اختلاف نظر 
باعث سردرگمی مدیران در تصمیم گیری 
و همچنین سوء برداشت مصرف کنندگان 

شهری شده است. بسیاری از شهروندان سهم 
صرفه جویی آب شرب شهری را در کاهش 
مشکل کمبود منابع آبی ناچیز می پندارند؛ 
چرا که وزارت نیرو سهم مصرفی شرب را 
هفت درصد کل منابع آبی کشور می داند. یک 
مصرف کننده شهری این گونه می پندارد که با 
کاهش مصرف، سهم ناچیزی در صرفه جویی 
در آب در مقایسه با بخش کشاورزی که 
۹۰ درصد منابع آبی را مصرف می کند، دارد؛ 
اولا میزان سهم هفت درصدی  آنکه  حال 
شرب از کل منابع آبی، با توجه به طبقه بندی 
محیط زیست و کشاورزی در یک بخش واحد، 
غیرمعقول به نظر می رسد. ثانیا میزان هزینه 
تولید یک مترمکعب آب شهری به مراتب 
بیشتر از آب در سایر بخش هاست؛ چرا که 
برای شرب، به آب با کیفیت بالاتری نیاز است. 
بنابراین مدیریت آب در کشور و مخصوصا در 
حوضه زاینده رود، نیازمند یک سامانه آماری 
منسجم است که بتواند سهم همه بخش ها )با 
تقسیم بندی صحیح تر( و همچین کیفیت آب 

مورد نیاز هر بخش را ارائه دهد.   
ایراد دیگر در آمار میزان مصرف منابع آب 

کشور، برآورد سهم صنعت است. 
در حوضه آبریز زاینده رود، احداث صنایع فولاد 
و ذوب آهن باعث شده مهاجرت به کلان شهر 
اصفهان و شهرهای هم جوار سرعت یابد. سؤال 
اساسی این است که آیا مصرف غیرمستقیم 
در صنعت که به جهت مهاجرت به شهرهای 
صورت  اصفهان  و  زرین شهر  فولادشهر، 

گرفته، در محاسبات جایی دارد؟ 
جمعیت  رشد  شده  باعث  صنعت  اینکه 
شهرهای  و  اصفهان  در  یک باره 
یابد،  افزایش  مهاجرت  طریق  از  هم جوار 

مسئله ای است که باید در نظر گرفته شود.

شاید در افق ۱۰ ساله
صنعتی  دانشگاه  پسادکتری  پژوهشگر 
اصفهان گفت: اگر تمام راه حل های بسته 
راهکارهای احیای زاینده رود به درستی اجرا 
شود و تأمین مالی مناسب نیز صورت گیرد، 
در یک چشم انداز ۱۰ ساله می تواند جریان 

دائمی آب در زاینده رود را احیا کرد.
پسادکتری  پژوهشگر  انتشاری،  سجاد 
مدیریت منابع آب با اشاره به بسته راهکارهای 
بسته  این  کرد:  اظهار  زاینده رود  احیای 
مجموعه ای از اهداف کلی دارد که عبارتند 
از  جلوگیری  گاوخونی،  تالاب  احیای  از 
فرونشست زمین، احیای جریان رودخانه 
زاینده رود، تأمین حقوق افراد و عادلانه بودن 
توزیع آب و در آخر رونق صنعت کشاورزی 
هستند. وی افزود: با توجه به این اهداف، ۵ 
محور تعریف شده است؛ اول اینکه مصارف 
مجاز را باید کاهش دهیم، دوم اینکه جلوی 
مصارف غیر مجاز گرفته شود، سوم اینکه 
منابع آب جدید تأمین کنیم، محورم چهارم 
هم بحث کیفیت مدیریت آب و محور پنجم 
نیز بهبود معیشت و اقتصاد کشاورزان است؛ 
هدف از محور اول و دوم کنترل تقاضا و هدف 
از محور سوم افزایش منابع آب است. انتشاری 
با بیان اینکه این بسته در استانداری اصفهان 
تهیه شده است، ادامه داد: دایره اختیارات 
استانداری محدود است، اما این بسته در 
سطح ملی هم پیشنهاداتی هم دارد، در این 
بسته ۲ الحاقیه وجود دارد که یکی از آن ها 
اصلاح قیمت انرژی و دیگری اصلاح آب بهای 
شرب و صنعتی است، این ۲ در سطح ملی 
تعریف می شود و باید در مجلس طرح و 

تصویب شود.
پژوهشگر پسادکتری مدیریت منابع آب به 
دیگر محورهای فرااستانی این بسته راهکارها 
اشاره و خاطرنشان کرد: یک موضوعی که در 
این بسته مطرح شده، مذاکره با بقیه استان ها 
بوده، موضوع دیگری که عنوان شده، ایجاد 
و  اصفهان  استان  بین  مشترک  کمیته 
چهارمحال و بختیاری است، وقتی ما در این 
بسته حرف از شفاف سازی داده ها می زنیم 
منظورمان هم در استان اصفهان و هم در 

استان چهارمحال و بختیاری است. 
کوتاه مدت،  راه حل های  به  اشاره  با  وی 
میان مدت و بلندمدت این بسته تصریح کرد: 
تقریبا اکثر راهکارهایی که در این بسته وجود 
دارد، در کوتاه مدت شروع می شود، اما احتمالا 
فقط ۲۰ درصد راهکارها در کوتاه مدت به 
نتیجه می رسد و بقیه این راهکارها میان مدت 
کوتاه مدت  راهکارهای  است،  بلندمدت  و 
هم بیشتر روی کنترل تقاضا و برداشت های 
غیرمجاز متمرکز هستند. انتشاری در پایان 
تصریح کرد: اگر ما بتوانیم جلوی چاه ها و 
برداشت های غیرمجاز از آب های زیرزمینی را 
بگیریم، خود این می تواند جلوگیری از توسعه 
فرونشست کمک کند؛ اگر تمام راه حل های 
بسته راهکارهای احیای زاینده رود به درستی 
اجرا شود، در یک چشم انداز ۱۰ ساله می تواند 

جریان دائمی آب در زاینده رود را احیا کرد.

می گویند اگر تمام راه حل های بسته راهکارهای احیای زاینده رود به درستی اجرا شود و تأمین مالی 
مناسب نیز صورت گیرد، در یک چشم انداز ۱۰ ساله می تواند جریان دائمی آب در زاینده رود را احیا 
کرد. اما صبر اصفهانی ها سر آمده و هیچ مقام مسوولی هم نیست که محق بودن معترضان را انکار کند. 
آنها می گویند که نه سفر آقای وزیر نیرو برای زاینده رود آب می شود و نه قول و حرف رییس جمهورها چاره کار است. 
حالا بحران آب در ایران از بعُد زیست محیطی خارج شده و ابعاد اقتصادی، اجتماعی به خود گرفته است. برای مردمی 
که کسب وکارشان به آب وابسته است، این باز و بسته شدن های گاه و بیگاه رودخانه زاینده رود امیدبخش نیست. 

هفته نامه نوسان

گروه شهری

وضعیت امروز زاینده رود نتیجه دخالت دولت است؛

جریان باز بسته
مدیریت آب در کشور و مخصوصا در حوضه زاینده رود، نیازمند یک سامانه آماری منسجم است

رابینسون  و  آسم اغلو  نوسان:   
به  آزادی  باریک  دالان  کتاب  در 
تشریح دینامیکی در جوامع انسانی 
می پردازند که در آن قرار گرفتن در 
دالان توسعه ی همه شمول نیازمند 
برقراری تعادل بین قدرت حکومت 

و قدرت جامعه ی مدنی است. 
اما به نظر می رسد که اگر در مورد توسعه ی 
اقتصادی ایران -به عنوان یک کشور سرشار 
از منابع طبیعی با سطح توسعه ی نهادی و 
اقتصادی متوسط - بخواهیم صحبت کنیم 
می توان از یک دالان باریک دیگر هم نام برد. 
دالان باریکی که در آن توسعه ی اقتصادی 
اصلاحات  بین  تعادل  برقراری  نیازمند 
بین المللی  گشایش های  و  اقتصادی 
نه  و  پایدار  توسعه ی  دالان  این  در  است. 
موقتی، اقتصاد ایران نیازمند بهبود مستمر 
و  بین المللی  گشایش های  متناسب  و 

اصلاحات اقتصادی داخلی  است. 
در مقابل گشایش های بین المللی بدون 
در  آن  با  متناظر  اقتصادی  اصلاحات 
چرخه ی  یک  در  را  ایران  اقتصاد  عمل 
سرکوب ارزی، افزایش وابستگی اقتصاد به 
منابع طبیعی و کاهش کیفیت نهادهای 
اقتصادی قرار می دهد. این چرخه در نهایت 
اقتصاد  تحریم پذیری  افزایش  به  منجر 
برای  انگیزه ها  افزایش  عمل  در  و  ایران 
چرخه ای  می شود.  ایران  اقتصاد  تحریم 
بهترین  هشتاد  دهه ی  دوم  نیمه ی  که 
اصلاحات  همچنین  است.  آن  نمونه ی 
گشایش های  بدون  اقتصادی   اساسی 
بین المللی و در شرایط مضیقه ی ارزی به 
دلیل تاب آوری کم جامعه می تواند منجر 
به آشوب های اجتماعی و در نهایت به ضد 
خودش تبدیل شود. واقعیت آن است که 
بخش زیادی از اصلاحات اساسی اقتصادی 
حداقل در کوتاه مدت منجر به بازتوزیع 
مختلف  گروه های  بین  اقتصادی  منافع 
آنجاییکه  از  بحرانی  می شود. در شرایط 
را بدتر  گروه های مختلف وضعیت خود 
از وضعیت گذشته ی خودشان می بینند، 
آستانه ی تحمل آن ها برای هر گونه کاهش 
بیشتر رفاهشان بسیار کم است و در نتیجه  
هزینه ی اجتماعی انجام اصلاحات بیشتر از 
هزینه ی اصلاحات در شرایط عادی است. 
اتفاقات آبان ۹۸ یکی از تلخ ترین مثال های 

این چرخه ی شوم است. 
البته عواملی هم مانند افزایش سرمایه ی 
اجتماعی دولت، افزایش کیفیت نیروی 
اقتصادی  تیم  علی الخصوص  و  انسانی 
اقتصادی  نابرابری های  کاهش  و  دولت 
دالان  این  عریض شدن  بر  اجتماعی  و 
باریک موثرند. مثلا اگر دولت بتواند مردم 
را متقاعد بکند که در بلند مدت اصلاحات 
اقتصادی به نفع خود آنان است، میزان 
تحمل پذیری برای این اصلاحات افزایش 
در  بهتر  انسانی  نیروی  داشتن  می یابد. 
سیاست ها  کیفیت  در  قطعا  نیز  دولت 
نابرابری های  دارد.  بسزایی  تصمیم 
اجتماعی و اقتصادی هم بر میزان بازتوزیع 
اصلاحات اقتصادی و در نتیجه مقاومت 
در برابر اصلاحات تاثیر مستقیم دارد. اما 
بخش عمده ی این عوامل در کوتاه مدت 
غیر قابل تغییر است. مهم ترین نتیجه ی 
این نگاه آن است که متوجه بشویم که 
برای رشد بلند مدت و پایدار اقتصاد ایران 
به شدت نیازمند اصلاحات متناسب و هم 
زمان در گشایش های بین المللی و مسائل 
کسری  حکمرانی،  نظام  )مانند  داخلی 
بودجه، رشد نقدینگی، نظام رفاهی، نظام 

تجاری،...( هستیم.  
به نظرمی رسد یافتن مجموعه ی گام به گام 
و  بین المللی  گشایش های  متناسب  و 
اصلاحات اقتصادی داخلی در سال های 
اقتصاد  نجات  راهکار  مهم ترین  پیش رو 

ایران از وضعیت دهه های اخیر است.

 نوســان : معاون مســکن و ســاختمان 
اداره کل راه و شهرسازی استان اصفهان گفت: 
خودمالکین استان اصفهان برای بهره مندی 
از تســهیلات ســاخت با شرایط آســان، در 
سامانه ثمن ثبت نام کنند.  امیر زاغیان درباره 
زمان آغاز و پایان ثبت نام در طرح تسهیلات 
خودمالکین، اظهار کرد: تسهیلات خودمالکی 
از نیمــه دوم دی ماه در اســتان اصفهان آغاز 
شــده و تا اطلاع ثانوی ادامــه دارد، بنابراین 

مردم در تمام شهرهای اســتان اصفهان که 
دارای زمین بوده و برای آن پروانه ساختمانی 
اخذ کرده اند می توانند با مراجعه به ســامانه 
saman.mrud.ir و ثبت نام در این سامانه 
از تسهیلات مقرر در طرح نهضت ملی مسکن 
)کلانشهر اصفهان ۴۰۰ میلیون تومان، سایر 
شهرهای استان ۳۰۰ میلیون تومان و روستاها 

۲۵۰ میلیون تومان( برخوردار شوند.  
معاون مســکن و ســاختمان اداره کل راه و 

شهرسازی اســتان اصفهان با بیان اینکه این 
تسهیلات با شرایط آسان ارائه می شود گفت: 
خودمالکین برای اخذ تســهیلات ســاخت 
نیازی به سپرده گذاری و یا خرید اوراق ندارند 
و دوران مشارکت و بازپرداخت آن نیز ۲۰ ساله 
است، همچنین پرداخت اقســاط در صورت 
درخواست متقاضی پلکانی می شود. زاغیان 
با اشاره به اینکه هر خود مالک، می تواند برای 
احداث تعداد واحدهای در دست ساخت، وام 

دریافت کند، اما فقط یک واحد آن را می تواند به 
نام خود ثبت کند، گفت: خودمالکین می توانند 
به ازای هر واحد به طور مجزا تسهیلات دریافت 
و در مرحله فروش اقســاطی افراد مورد نظر 
را برای دریافت کارت اقســاط و انجام قسط 
بندی به بانک عامل معرفی کنند. وی افزود: 
این تســهیلات ۱۸ درصد بــوده و ضمانت 
نامه پرداخت تسهیلات براســاس ضوابط و 
مقررات بانک های عامل از آنان اخذ می شود.  

معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان اصفهان خبر داد:

ارائه تسهیلات برای کاهش قیمت مسکن 
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اسلامی  شورای  نوسان:رئیس   
شهر اصفهان با بیان اینکه تقویت 
و توسعه گردشگری شهر اصفهان 
یکی از برنامه های مدیریت شهری 
هستیم  درصدد  گفت:  است، 
شورای  گردشگری  کمیسیون 
شهر با کمیسیون گردشگری اتاق 
بازرگی یک ارتباط متقابل و تعامل 
پویا برقرار کند تا انتقال تجربه و 
ایده ها به نحو مطلوب انجام شود.

روز  دومین  در  نورصالحی  محمد 
برگزاری پانزدهمین نمایشگاه بین المللی 
با  تهران،  وابسته  صنایع  و  گردشگری 
کرد:  اظهار  اصفهان  غرفه  در  حضور 
هماهنگی بین بخش عمومی و خصوصی 
فعال در حوزه گردشگری در این نمایشگاه 
تجربه بسیار خوبی است که باعث هم 
را  گردشگری  ظرفیت  و  شده  افزایی 
می دهد.  افزایش  تصاعدی  صورت  به 
وی افزود: بر این اساس می توانیم نقاط 
ضعف و قوت حوزه گردشگری را بررسی 
کرده و در راستای حذف نقاط ضعف و 
برداریم. رئیس  نقاط قوت قدم  تقویت 
شورای اسلامی شهر اصفهان تاکید کرد: 
باید  اصفهان  گردشگری  ظرفیت های 
ارائه شود  ابتدا برای مردم شهرمان  در 
تا شهروندان نیز نظرات خود را مطرح 
کنند. سپس باید ظرفیت های گردشگری 
اصفهان به مردم دیگر شهرهای کشور و 
در نهایت به مردم جهان که علاقه مند 
هستند به اصفهان سفر کنند، ارائه شود. 
نورصالحی خاطرنشان کرد: باید زمینه 
فضای  طریق  از  را  اصفهان  مشاهده 
مجازی نیز فراهم کنیم تا مردم دنیا از 
گردشگری  ظرفیت های  با  طریق  این 

اصفهان آشنا شوند.
میراث فرهنگی،  مدیرکل  همچنین 
استان  گردشگری  و  صنایع دستی 
برگزاری  از  روز  اولین  در  اصفهان 
پانزدهمین نمایشگاه گردشگری و صنایع 
وابسته و سی وپنچمین نمایشگاه ملی 
صنایع دستی تهران از معرفی ۳۲ فرصت 
غرفه  در  گردشگری  سرمایه گذاری 
اصفهان خبر داد. مدیرکل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری استان اصفهان 
ادامه داد: »درحال حاضر بیش از ۱۱۷ 
پروژه گردشگری در استان اصفهان به 
همت بخش خصوصی در حال ساخت 
تا  هستیم  تلاش  در  این حال  با  است، 
فرصت های جدید سرمایه گذاری استان 
را در نمایشگاه بین المللی تهران معرفی 
کنیم،« او افزود: »در حال حاضر در این 
نمایشگاه ۳۲ فرصت ویژه سرمایه گذاری 
به ویژه فرصت های کلان سرمایه گذاری 
در حوزه  اقامتی  زیرساخت های  از  اعم 
هتل های پنج ستاره، مراکز سیاحتی و 
همایش ها در غرفه اصفهان، در نمایشگاه 
به  علاقمندان  ویژه  تهران  بین المللی 

سرمایه گذاری ارائه شود.«
اصفهان  پاویون  است،  ذکر  شایان 
بین المللی  نمایشگاه  پانزدهمین  در 
گردشگری و صنایع وابسته تهران که با 
همکاری مشترک اتاق بازرگانی اصفهان و 
نهادهای مربوطه مانند شهرداری، سازمان 
میراث فرهنگی، شرکت نمایشگاه های 
گردشگری  حوزه  اصناف  و  بین المللی 
برگزار شد، با تحسین مقامات کشوری 
روبرو  گردشگری  حوزه  استانی  و 
از  برگرفته  پاویون  این  ایده  گردید. 
برند گردشگری اصفهان طراحی شد. 
دراین پاویون تلاش شد با بهره گیری 
با  مخاطبان  نوین،  ازفناوری های 

اصفهانی متفاوت آشنا شوند.

رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شورای اسلامی شهر اصفهان با بیان اینکه 
بررسی بودجه ۱۳ هزار میلیاردی شهرداری اصفهان در حال انجام است، گفت: در این راستا 
اصلاحاتی انجام شــده و بر عدالت محوری میان محلات تأکید شده است. حجت الاسلام 
منوچهر مهروی پور افزود: شورای اسلامی شــهر اصفهان در دوره ششم، از همان ابتدای 
آغاز به کار خود بر موضوع عدالت محوری در بین محلات و مناطق تأکید داشت و همواره 
اعضای شورای اسلامی شهر بر عدم تفاوت و تمایز میان مناطق شهرداری توجه داشتند.

بر اساس ارزیابی ســازمان مدیریت صنعتی کشــور در پنجمین جایزه ملی انرژی، 
شــهرداری اصفهان رتبه برتر بهره گیری از انرژی های تجدید پذیر در ساختمانهای 
خود را به دســت آورده اســت.مهدی بقایی، معاون خدمات شــهری شــهرداری 
اصفهان با اعلام این خبر گفت: در حال حاضر شــهرداری اصفهــان ۶۰۰ کیلووات 
ظرفیت نیروگاه خورشــیدی دارد که در قالــب ۳۳ نیروگاه با مقیاس متوســط و 
کوچک معــادل ۳ درصد از حجــم انرژي شــهرداری اصفهان را تولیــد می کنند.

شهرداری اصفهان حائزرتبه برتر در انرژی خورشیدیعدالت محوری در بودجه سال آینده شهرداری

گزارش

گزارش

تعامل برای توسعه 
گردشگری

مروری بر برخی از پروژه های جدید شهرداری اصفهان؛

همه  وجود  با  گفت:  اصفهان  شهردار 
مشکلاتی که برای تأمین اعتبار پروژه قطار 
شهری وجود دارد، احداث خط دو، توسعه 
خط یک و آغاز خط سه مترو، در زمره 
مهم ترین برنامه های مدیریت شهری در 
این دوره است. علی قاسم زاده در آئین ورود 
دستگاه حفار مکانیزه TBM مترو اصفهان 
به ایستگاه شهید خرازی، اظهار کرد: بخش 
زیادی از جامعه امروز، پیروزی انقلاب در 
سال ۵۷ را مشاهده نکرده اند و خط کش 
نسل امروز برای سنجش توانمندی نظام، 
رفع مسائل و مشکلات کشور است. وی 
افزود: اگر اعتقاد داریم این انقلاب به حق 
بوده و برای حفظ آن باید تلاش کرد، پس 
مسیری جز کمک به رفع مسائل کنونی 
جامعه پیش رویمان وجود ندارد و برای آن 
باید تلاش کنیم. شهردار اصفهان با بیان 
ناوگان  نوسازی  و  ترافیک  مشکل  اینکه 
حمل و نقل عمومی یکی از مسائل بزرگ 
کشور است، گفت: از زمانی که به عنوان 
شهردار فعالیت خود را آغاز کردم، یکی از 
تقاضاهای مهم شهروندان، کاهش ترافیک 
شهر بوده که آلودگی هوا نیز یکی از نتایج 

آن است.

ترغیب شهروندان به 
حمل و نقل عمومی

قاسم زاده با تاکید بر اینکه برای خدمت 
امری  هیچ  کنونی  شرایط  در  انقلاب  به 

مهم تر از حل مسائل جامعه نیست، اضافه 
کرد: در بخش حمل و نقل عمومی ابتدا 
درحال  داد.  توسعه  را  زیرساخت ها  باید 
مترو،  یک  خط  وجود  رغم  به  حاضر، 
خطوط اتوبوسرانی و تاکسی رانی، فقط ۲۲ 
درصد مردم از حمل و نقل عمومی استفاده 
می کنند که سهم مترو از این مقدار فقط ۱.۷ 
درصد است. وی تاکید کرد: برای ترغیب 
شهروندان به استفاده از حمل و نقل عمومی 
باید در راستای گسترش زیرساخت ها قدم 
برداریم که بهترین روش آن توسعه مترو 
است. شهردار اصفهان خاطرنشان کرد: با 
وجود همه مشکلاتی که برای تأمین اعتبار 
پروژه قطار شهری وجود دارد، احداث خط 
دو، توسعه خط یک و آغاز خط سه مترو 
جزء مهم ترین اهداف و برنامه های مدیریت 
شهری در این دوره است چراکه برای کاهش 
آلودگی هوا و امنیت حمل و نقل، با وجود 
تمام مشکلات مالی موجود، راهی به جز 

گسترش و توسعه قطار شهری وجود ندارد.

پیشرفت ۱۷.5 
درصدی خط ۲ مترو 

مدیرعامل سازمان قطار شهری اصفهان 
گفت: طبق استاندارد جهانی اگر هزینه 
احداث هر کیلومتر مترو را ۵۰  میلیون دلار 
در نظر بگیریم، در صورت پرداخت خسارت 
آلودگی هوا به شهر اصفهان، می توان خط 
دو مترو را طی دو الی سه سال آینده تکمیل 

کرد. سید محسن واعظی فر در آئین ورود 
دستگاه حفار مکانیزه TBM مترو اصفهان 
به ایستگاه شهید خرازی، ضمن تبریک 
ایام الله دهه مبارک فجر و گرامیداشت یاد 
شهدا  اظهار کرد: خط دو متروی اصفهان به 
طول ۲۴ کیلومتر از شهرک امام حسین)ع( 
در شمال خیابان زینبیه آغاز و با ۲۳ ایستگاه 
به سمت غرب اصفهان حرکت کرده و به 
میدان امام حسین)ع( خمینی شهر ختم 
می شود. وی افزود: اجرای ۱۴ کیلومتر خط 
دو مترو با ۱۶ ایستگاه در دستور کار است 
که اکنون ۱۳ ایستگاه آن در حال اجرا است 
و ۳ ایستگاه دیگر نیز در شرف انعقاد قرارداد 

با پیمانکاران است.
اصفهان  قطارشهری  سازمان  مدیرعامل 
عنوان کرد: با استفاده از دستگاه تی بی ام 
خط یک، حفاری خط دو مترو را از شمال 
آغاز کردیم و تاکنون ۴۸ کیلومتر حفاری 

شده و به ایستگاه لاله رسیده است. 
واعظی فر خاطرنشان کرد: هفته گذشته نیز 
حفاری تی بی ام غربی آغاز شده و ظرف 
چند ماه آینده به ایستگاه شاهد می رسد. 
وی ادامه داد: از طرف غرب نیز حفاری از 
ایستگاه شهید حجازی آغاز شده است و 
طبق برنامه ریزی در ایستگاه ابن سینا هر سه 
دستگاه های تی بی ام به هم رسیده و خروج 
قطار  سازمان  مدیرعامل  می کنند.  پیدا 
شهری اصفهان با بیان اینکه در خصوص 
اهمیت مترو سخن زیاد گفته  شده است، 

خاطرنشان کرد: در برنامه بودجه، مدت 
زمان اجرای خط دو قطار شهری هفت ساله 
دیده  شده، این در حالی است که طبق 
آخرین آمار حدود ۱۷.۵ درصد پیشرفت 

داشته است.
واعظی فر اظهار کرد: در سال ۲۰۲۱ بانک 
جهانی میزان خسارت آلودگی هوا به شهر 
تهران را دو میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار اعلام 
کرده است که چنانچه بخواهیم این میزان 
را با جمعیت اصفهان محاسبه کنیم، تقریبا 
۵۰۰ میلیون دلار خسارت بابت آلودگی 
هوا باید به شهر اصفهان پرداخت شود. وی 
ادامه داد: طبق استاندارد جهانی اگر هزینه 
احداث هر کیلومتر مترو را ۵۰  میلیون دلار 
در نظر بگیریم، بر اساس میزان خسارت 
آلودگی هوا، می توان خط دو متروی اصفهان 
را طی دو الی سه سال آینده تکمیل کرد. 
اصفهان  قطارشهری  سازمان  مدیرعامل 
تاکید کرد: خسارت ناشی از آلودگی هوا، 
مشخص  بیش ازپیش  را  مترو  اهمیت 
هزینه های  هوا  آلودگی  چراکه  می کند، 
پنهان زیادی را بر دوش دولت ها و مدیریت 
پزشکی،  و  سلامتی  عرصه  در  شهری 
اجتماعی و... قرار می دهد. واعظی فر متذکر 
شد: سازمان قطار شهری اصفهان این توان 
را دارد که در صورت همت دولتمردان و 
مدیریت شهری در تأمین منابع مالی لازم، 
خط دو متروی اصفهان را ظرف چهار الی 

پنج سال آینده تکمیل کند.

هم افزایی برای توسعه شهر
رئیس پلیس راهور استان اصفهان گفت: 
و  هوا  آلودگی  ترافیک،  وجود  از  مردم 
ناهنجاری های ناشی از آن، انتقاد می کنند. 
بنابراین لازم است اتفاقاتی که زیر زمین و 
در خطوط مترو در حال وقوع است به اطلاع 
مردم برسد تا شهروندان بدانند در چند سال 

آینده این مشکلات رفع خواهد شد.
سرهنگ محمدرضا محمدی نیز در آیین 
ورود دستگاه حفار مکانیزه TBM مترو 
اصفهان به ایستگاه شهید خرازی، اظهار 
کرد: کلانشهر اصفهان که اکنون با معضل 
ترافیک و آلودگی هوا دست و پنجه نرم 
می کند با تکمیل و توسعه مترو از این دو 
معضل بزرگ رهایی می یابد. وی افزود: البته 
مردم از مدیران به دلیل این دو معضل انتقاد 
می کنند و از جانفشانی مهندسان و فعالانی 
که در زیر زمین برای راه اندازی مترو فعالیت 

می کنند، بی خبرند.
 محمدی خاطرنشان کرد: اکنون در زیر 
زمین در خطوط مترو اصفهان کار بزرگی 
نمی شود،  دیده  که  است  انجام  حال  در 
اما تأثیر بسیار مهمی در آینده اصفهان 
خواهد داشت. وی تاکید کرد: پلیس راهور 
وظیفه دارد در مدیریت حمل و نقل در کنار 
مدیریت شهری قرار بگیرد تا با هم افزایی، 
آنچه شایسته مردم است را برای آنها به 

ارمغان آورد.

خط دوی متروی اصفهان در زمره مهم ترین برنامه های مدیریت شهری است؛

شهری زیر شهر

citizen

های  پروژه  ایران،  اسلامی  انقلاب  فجر  دهه  با  نوسان:همزمان   
کوچک و بزرگ متعددی در مناطق ۱5 گانه شهر اصفهان افتتاح 
می شوند. در این میان، ۱۲ پروژه شاخص که بیش از سایر پروژه ها 
برای مدیریت شهری و شهروندان دارای اهمیت هستند به عنوان 
پروژه های شاخص آماده افتتاح، معرفی شده اند. این پروژه ها با 
هزینه ای بالغ بر 9۴ میلیارد و 88۰ میلیون تومان آماده بهره برداری 
شده اند. آنچه در ادامه می آید مروری کوتاه بر فرآیند اجرای این 

پروژه ها است؛
احداث ساختمان آتش نشاني چهارباغ

یکی از پروژه های شاخص که در ایام دهه مبارک فجر با مشارکت مناطق 
یک و سه شهرداری اصفهان افتتاح می شود، ساختمان آتش نشاني واقع در 
خیابان چهارباغ پایین است که با هزینه ای بالغ بر ۱۵ میلیارد و ۵۸۰ میلیون 
تومان راه اندازی شده است. این ایستگاه در زمینی به مساحت ۱۲۰۰ مترمربع با 
زیربنای ۹۰۰ مترمربع شامل ساختمان اداری و آشیانه خودروهای آتش نشانی 

احداث شده است. 
 ساماندهی و سنگفرش خیابان سپاه

خیابان سپاه یکی از اصلی ترین محورهای گردشگری شهر اصفهان در اتصال 
میدان نقش جهان به میدان امام حسین)ع( است که در دهه های گذشته 
همواره با معضل ترافیک و ازدحام جمعیت روبرو بوده است. شهرداری اصفهان 
در راستای پیاده راه سازی برخی از محورهای گردشگری اصفهان همچون 
گذر چهارباغ و محورهای منتهی به آن که طی سال های اخیر از عبور و مرور 
خودروها خالی شده اند، خیابان سپاه را نیز به پیاده راه تبدیل کرد. ساماندهی 
خیابان سپاه شامل عملیات سنگفرش پیاده رو و پیاده راه با زیرسازی و حفرکانال 
تاسیسات شهری بوده که با هزینه ۱۸ میلیارد تومان و زیربنای  ۶ هزار و ۳۸۰ 

مترمربع انجام شده است. 
 ساماندهی گذر آقانوراله نجفی 

از دیگر پروژه های شاخص در منطقه سه، ساماندهی گذر آقانور الله نجفی و 
اتصال به بازارچه حسن آباد است. پروژه ای که سال هاست به یکی از پرچالش 
ترین پروژه های شهری در محدوده بافت تاریخی اصفهان تبدیل شده و مدیریت 
شهری نیز تلاش خود را در راستای ساماندهی آن با توجه به صیانت و پاسداری 
از آثار و بافت تاریخی انجام داده است. پروژه ساماندهی گذر آقانور الله نجفی و 
اتصال به بازارچه حسن آباد با هزینه ۳ میلیارد تومان و زیربنای چهار هزار و 
۷۲۰ مترمربع احداث شده و در ایام دهه فجر انقلاب اسلامی به بهره برداری 

خواهد رسید.
 احداث سالن مطالعه سپاهان شهر

احداث سالن مطالعه »میرعماد« در سپاهانشهر از دیگر پروژه های شاخص آماده 
افتتاح در اصفهان است که در زمینی به مساحت ۱۳۵۲ مترمربع در دو طبقه 
ساخته شده است. مساحت زیربنای آن ۱۰۸۶ ، مساحت طبقه اول ۵۱۰ ، مساحت 
طبقه دوم ۱۰۴ و مساحت طبقه همکف ۴۷۲ مترمربع است. این سالن مطالعه 
شامل دو سالن مطالعه ویژه خواهران و برادران است که سالن برادران ۱۰۰ نفر و 
سالن خواهران ۸۰ نفر ظرفیت دارد. طبقه همکف شامل سالن مطالعه نوجوان، اتاق 
مدیریت، اتاق کارمندان، سرویس پرسنل، سرویس بهداشتی خواهران و برادران و 
سرویس بهداشتی مادر  و کودک، نمازخانه، مخزن کتاب و یک محوطه روباز است. 

احداث خیابان شهید زرین 
احداث خیابان شهید عبدالرسول زرین و ساماندهی میدان حج، دو پروژه شاخص 
در منطقه ۷ شهرداری اصفهان به شمار می روند. خیابان شهید عبدالرسول زرین 
با هزینه ای بالغ  بر  ۷ میلیارد تومان و زیربنای ۱۱هزار و ۶۸۰ مترمربع احداث 
شده است. میدان حج نیز با هزینه ۱۹ میلیارد ریال و زیربنای مساحتی ۶هزار و 

۲۰۰مترمربع احداث شده است.
سالن ورزشی شهدای شمس آباد

احداث ورزشگاه شهدای شمس آباد از پروژه های شاخص در منطقه ۸ شهرداری 
اصفهان است. این ورزشگاه با ۲۳۰ متر مربع مساحت در کنار فرهنگسرای باران و 
یک سالن سرپوشیده ورزشی احداث و به تجهیزات لازم تکمیل شده است. برای 
احداث سالن ورزشی شهدای شمس آباد به غیر از هزینه زمین، بالغ بر ۲ میلیارد 

تومان هزینه، صرف شده است.
ورزشگاه روباز خیابان بهشت و سالن ورزشی نصراباد

دو پروژه شاخص آماده افتتاح در منطقه ۹ شهرداری اصفهان، عبارتند از احداث 
ورزشگاه بزرگ و روباز این منطقه واقع در خیابان بهشت و بازسازی سالن توپی 
و رزمی ورزشگاه شهدای نصرآباد. ورزشگاه روباز خیابان بهشت محلات متعددی 
از جمله گلستان، سودان، کارلادان، کلیچه، آزادان، بوستان و حتی بخش هایی 

از منطقه ۱۱ را نیز تحت پوشش خود قرار می دهد. 
احداث خیابان شهدای غربي

خیابان شهدای غربی که از پروژه های شاخص در منطقه ۱۱ شهرداری اصفهان 
است، هم مرز با منطقه ۱۱ و خمینی شهر بوده و به جوی آباد ختم می شود. این 
خیابان دارای ۱۰۰۰ متر طول و ۲۵ متر عرض است و دو لاین رفت و برگشت 
دارد که هر کدام هشت متر و نیم عرض دارند. هزینه احداث خیابان شهدای 
غربی بالغ بر ۹ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان بوده که حدود ۶ میلیارد تومان آن 

صرف آزادسازی خیابان شده است.
احداث پارک حکمت

پارک محلی حکمت در زمینی به مساحت ۳ هزار متر مربع در منطقه ۱۲ 
شهرداری اصفهان احداث شده است. 

 احداث ایستگاه شماره ۱9 آتش نشانی
ایستگاه شماره ۱۹ آتش نشانی در منطقه ۱۴ و در زمینی به مساحت ۱۳۰۰ متر 
مربع و زیربنای ۱۸۰۰ متر مربع طی ۲۴ ماه احداث شده است. هزینه عملیات 
اجرایی این ایستگاه شامل سفت کاری و نازک کاری ۱۲ میلیارد تومان و هزینه 
آزادسازی زمین، ۱۵ میلیارد تومان بوده است که در مجموع ۲۷ میلیارد تومان 

برای آن هزینه شده است. 

بهره برداری از پروژه های شاخص 
 در دهه فجر

در زیـر شـهر، شـهری در جریان اسـت و کارگران و مهندسـان تلاش می کنند تا خـط دو مترو 
را آرام آرام مهیـا کـرده و بخشـی از ترافیک آزاردهنده را از سـطح شـهر به زیـر زمین انتقال 
دهنـد. ایـن را علی قاسـم زاده شـهردار اصفهان می گویـد اضافه می کند: هفته گذشـته دسـتگاه TBM در 
ضلـع غربـی خـط دو متروی اصفهـان، از ایسـتگاه کهندژ به ایسـتگاه شـهید خرازی رسـید تـا در ادامه به 
سـمت ایسـتگاه آیـت الله کاشـانی حرکت کند. قاسـم زاده بـا بیان اینکـه در این ایـام بودجه شـهرداری با 
نـگاه متفـاوت و رویکرد محلـه محوری در حال بررسـی اسـت، اظهار امیـدواری کرد: از سـال آینده کیفیت 

زندگـی در بعضـی از محلات شـهر کـه از امکانات شـهری کمتری برخـوردار بوده انـد، ارتقا یابد.

هفته نامه نوسان
گروه  شهری

از سال آینده کیفیت زندگی در محلات کم برخوردار ارتقا می یابد

ســازمان  مدیرعامــل   : نوســان   
آرامســتان های شــهرداری اصفهــان از 
الکترونیکی کردن خدمات این آرامستان 
خبر داد و گفت: در گام نخســت نســخه 
فیزیکی اســناد پیش خرید قبر یا پیش 
مجوز دفن بــه صورت کامل حــذف و به 

صورت الکترونیکی ارائه می شود.
علــی حاجیــان اظهار کــرد: یکــی از 
درخواست های شــهروندان اصفهانی در 
مراجعه به آرامســتان بــاغ رضوان پیش 
خرید قبور است که در مواقع لازم بتوانند از 

آن استفاده کنند. وی افزود: رویه تا پیش از 
این به این صورت بود که افراد به آرامستان 
باغ رضــوان مراجعــه و محــل مدنظر را 
انتخاب و مدارک مربوطه را به قسمت امور 
متوفیان ارائه می کردند. در نهایت سازمان 
آرامستان های شــهرداری اصفهان پس 
از انجام تشریفات اداری، نسبت به صدور 
سند پیش مجوز دفن اقدام می کرد و پس 
از آن افراد به سازمان آرامستان ها مراجعه و 
سند خود را دریافت می کردند. مدیرعامل 
سازمان آرامستان های شهرداری اصفهان 

ادامه داد: به منظور تســهیل و تسریع در 
ارائه خدمات به شــهروندان و همچنین 
کاهش ترددهای غیرضــروری، ترافیک 
و جلوگیری از اتــلاف وقت و صرفه جویی 
در هزینه ها، ارائــه خدمات الکترونیکی را 
در اولویت قرار داده و در اولین قدم صدور 
اسناد پیش مجوز دفن )پیش خرید قبور( 
به صورت الکترونیکی اجرایی شــد. وی 
ادامه داد: پس از مراجعه افراد به آرامستان 
و انجام مراحل اداری، یک لینک اینترنتی 
برای اشخاص ارسال می شــود که از این 

طریق و بــدون نیاز به مراجعــه چندباره 
حضوری می توانند با وارد کردن شــماره 
ملی و شــماره ســند در وبگاه اینترنتی 
سازمان آرامستان ها  ســند پیش مجوز 

خود را مشاهده کنند. 
حاجیان با تاکید بر اینکه ارائه خدمات به 
صورت الکترونیکی از اولویت های سازمان 
آرامســتان ها اســت، گفت: در اقدامات 
بعدی ســایر خدمات این سازمان که الزام 
به حضور اشخاص نداشته باشد به صورت 

الکترونیکی ارائه خواهد شد.

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری اصفهان خبر داد:

اسناد پیش خرید قبر در آرامستان باغ رضوان الکترونیکی شد
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دیدگاه     

سخنگوي کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ در خصوص حمایت از کسب وکارها در شرایط 
کرونا گفت: »به منظور حمایت از تولید و کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا و اصناف تا 
مبلغ ۱۰۰ میلیون تومان این قشر از پرداخت مالیات معاف شوند. سهم پرداخت مالیات 
آنها نسبت به مالیات هاي مستقیم که ۲۵ درصد است، ۵ درصد کمتر شده و ۲۰ درصد 
محاسبه مي شود. در سال ۱۴۰۱ مناطق آزاد تجاري و ویژه اقتصادي مشابه سرزمین اصلي 

مشمول پرداخت مالیات بر ارزش افزوده خواهندبود.«

معافیت مالیاتی كسب وكارهای آسیب دیده از كرونا
بررسي وضعیت تولید ۱۱ محصول معدني منتخب در ۹ ماهه ۱۴۰۰ نسبت به مدت مشابه 
سال قبل براساس آخرین آمار منتشرشده از سوي وزارت صمت نشان مي دهد که تولید 
فولاد خام، سیمان، محصولات فولادي، آلومینا، کنسانتره زغال سنگ و چیني بهداشتي 
نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش داشته است. بر این اساس تولید فولاد خام از ۲۱ 
میلیون و ۷۵۴ هزار تن در ۹ ماهه ۱۳۹۹ با ۲.۲ کاهش در ۹ ماهه ۱۴۰۰ به ۲۱ میلیون و 

۲۷۳ هزار تن رسیده است.

تولید سیمان و فولاد خام  كاهش یافت

منتظر حوادث 
تلخي باشیم

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: سیداحســان خاندوزي، وزیر اقتصاد از امکان دریافت وام 
بدون ضامن خبر داد و گفت: با بخشــنامه وزارت اقتصاد، بانک هاي 
زیرمجموعه این وزارتخانه مکلف شدند تسهیلات زیر ۱۰۰ میلیون 
تومان افراد حقوق بگیــر و مســتمري بگیر داراي رتبه اعتباري 
مناســب)از بانک محل دریافت حقوق خود( را بدون ضامن انجام 
دهند، البته پیش تر نیز رییس جمهوري در نشستي با مدیران عامل 
بانک ها، دستور داده بود تا پرداخت تسهیلات خرد به متقاضیان با 
اعتبارسنجي، جایگزین اخذ وثیقه شود. حالا وزارت امور اقتصادي 
و دارایي در نامه اي به ۱۳ مدیر بانکي دولتي ضرب الاجل ۲۴ ساعته با 
موضوع عدم نیاز به ضامن در پرداخت تسهیلات خرد به کارکنان، 
بازنشستگان و مستمري بگیران بخش هاي دولتي، عمومي و خصوصي 
تعیین کرد، این در حالي است که تا چندی پیش، بانک ها مدعي عدم 
ابلاغ بخشنامه جدید به شعب خود بوده اند. آنچه می خوانید برخی 
از برجسته ترین نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود 

معطوف کرد؛
غیارانه 8۰۰ هزار توماني پرید؟

مانور بر سر مساله رسیدن یارانه خانوارهاي چهار نفره در ایران به حدود هشتصد 
هزار تومان، نقطه طلایي براي دولت سیزدهم بود و برخي نمایندگان نیز در 
روزهاي اخیر با تشریح این سازوکار تاکید داشتند که به ازاي هر فرد یارانه اي 
۱۱۰ هزار توماني، به جمعیت هدف که در حدود شصت میلیون نفر هستند، 
تعلق خواهد گرفت. با این حال با راي منفي اعضاي کمیسیون تلفیق و در صورت 
راي مجلس به این موضوع در صحن علني، نقطه مانور برخي نمایندگان و اعضاي 
دولت نیز پوچ خواهد شد، چراکه محل تامین یارانه جدید براي جمعیت هدف 
حذف ارز ترجیحي بود که با عدم حذف این ارز، شرایط معمول حفظ خواهد شد.

تهران، ناامن ترین شهر براي سرمایه گذاران
مرکز پژوهش هاي مجلس مي گوید: مهم ترین دلیل کاهش امنیت سرمایه گذاري 
در کشور، تحقق پیدا نکردن وعده هایي است که دولت ها مي دهند. گزارش مرکز 
پژوهش هاي مجلس که به بررسي وضعیت امنیت سرمایه گذاري در بهار سال 
جاري پرداخته، در کنار داده هاي بانک مرکزي قرار مي گیرد که نشان مي دهد 
تا تابستان سال جاري بیش از ۶ میلیارد دلار سرمایه از کشور خارج شده است. 
به صورت کلي در بهار سال جاري نماگرهاي عملکرد دولت، ثبات اقتصاد کلان، 
 فرهنگ وفاي به عهد و درستي همچنین ثبات و پیش بیني پذیري مقررات 
و رویه هاي اجرایي نسبت به زمستان ۹۹ نامناسب تر شده اند. با وجود تاکید 
مسوولان بر سوت زني و افشاي هر گونه سوءاستفاده در ادارات، اعمال نفوذ و تباني 
در معاملات اداري در رده دوم بدترین مولفه هاي پاش سرمایه گذاري قرار گرفته 
است. همچنین تهران و کهگیلویه و بویراحمد بدترین شهرها از منظر شاخص 
امنیت سرمایه گذاري هستند. از آنجایي که از تیر تا دي ماه تغییر چنداني در 
مناسب هاي اقتصادي رخ نداده و در ۶ ماهي که از عمر دولت سیزدهم مي گذرد، 
تحقق مهم ترین وعده ها ازجمله کاهش تورم و بهبود معیشت افراد نیز حاصل 
نشده و حتي شرایط اقتصادي براي افراد و به خصوص اقشار آسیب پذیر سخت تر 
نیز شده، به نظر مي رسد وضعیت امنیت سرمایه گذاري در فصول آتي بدتر شود. 

لوازم خانگي به قیمت هاي سابق بازمي گردد
سیدرضا فاطمي امین درخصوص بازار لوازم خانگي گفت: »اگرچه در دو سال 
اخیر افزایش قابل توجهي در قیمت لوازم خانگي داشتیم، اما در چند ماه گذشته 
این موضوع مدیریت شده است؛ در یکي، دو مورد افزایش قیمت داشتیم که 
تولیدکنندگان براي برگرداندن قیمت ها به سابق اعلام آمادگي کردند.« وزیر 
صمت با اشاره به اینکه صنعت لوازم خانگي صنعت رو به رشدي است، اظهار 
میلیون  به ۱۶  میلیون دستگاه  از ۸  لوازم خانگي در سال،  داشت: »تولید 
دستگاه رسیده است که رشد قابل توجهي در تولید و تنوع محصول داشتیم.« 
فاطمي امین به وضعیت صنعت خودرو اشاره و تصریح کرد: »صنعت خودرو 
یک صنعت بزرگ و پرچالش است، اما نباید چالش هاي فعلي ما را به مرحله اي 
برساند که کل ظرفیت تولید را نادیده بگیریم.طرح هاي مختلفي درباره خدمات 
پس از فروش، اصلاح ساختار صنعت خودرو و افزایش کیفیت خودرو داریم که 
در یک برنامه زمانبندي دو ساله اجرا خواهد شد، اولویت ما کیفیت و نظارت 

بیشتر بر آن است.«

بازار ۳۰ میلیارد دلاري عراق را واگذار مي کنیم؟!
یک عضو اتاق بازرگاني ایران درخصوص احتمال ازدست دادن بازار برق در 
کشورهاي همسایه گفت: »درحالي که بازار عراق ۲۰ تا ۳۰ میلیارد دلاري است، 
ما در حال از دست دادن این بازار هستیم تنها به دلیل اینکه مسوولان نگاه شان 

با بخش خصوصي فرق دارد.« 
حمیدرضا صالحي به اجراي پروژه سیریک توسط روس ها اشاره و تصریح کرد: 
»مزیتي که روسیه در اجراي پروژه در ایران داشته آوردن F است، در هر حال 
وقتي سرمایه گذار خارجي وارد پروژه شود موجب رشد و ارتقاي اقتصاد کشور 
مي شود اما وقتي یک پروژه را فاینانس کند و قیمت تمام  شده بالا برود قطعا 
مسیر اشتباه است. مثلا در پروژه سیریک قرار است روس ها ۱۰۰۰ مگاوات 
نیروگاه احداث کنند اما باتوجه به اینکه فاینانس به عهده خودشان است قیمت 
تمام  شده را بالا گرفته اند هر چه که با توجه به اینکه با کمبود اعتبار مواجهیم این 

یک مزیت است که روس ها فاینانس کنند.ت
امین مالي نیروگاه سیریک به صورت وام است اما قیمت نیروگاه به جاي مثلا 
۶۰۰ تا ۷۰۰ میلیون یورو یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون یورو شده و این در حالي 
است که اکنون شرکت هاي ایراني به صورت BOT یا BOO پروژه نیروگاهي 
اجرا یا فایناس هم مي کنند، اما این گونه نیست که چون فاینانس به عهده 

خودشان است قیمت را دو برابر کنند.«

ضرب الاجل به بانك ها

مرکز آمار در تازه ترین گزارش خود به 
بررسي »متوسط قیمت کالاهاي خوراکي 
در  کشور«  شهري  مناطق  در  منتخب 
دي ماه سال جاري پرداخته که براساس 
کالا  از  مشخصي  سبد  یک  قیمت  آن 
براي یک خانواده چهارنفره شامل »۱۰ 
کیلو برنج، گوشت گوساله، گوسفند، مرغ 
ماشیني، تخم مرغ، حبوبات، شکر، قند، 
پنیر، ماست، شیر، کره، رب گوجه فرنگي، 
روغن مایع و چاي« حدود یک میلیون و 
۴۴۰ هزار تومان بوده در حالي که قیمت 
این سبد در دي ماه سال ۹۹ حدود ۹۵۵ 
هزار تومان برآورد شده بود؛ ۵۰ درصد 
در  خانواده ها  سال.  یک  طي  افزایش 
حالي مي بایست یک میلیون و ۴۴۰ هزار 
تومان براي خرید مایحتاج ماهانه خود 
بپردازند که مجموع دریافتي یک کارگر 
متاهل با سابقه کار چهار میلیون و ۲۰۰ 
هزار تومان است؛ ۳۴ درصد از حقوق تنها 
براي خرید سبد خوراکي هزینه مي شود 
و  آموزش  و  بهداشت  مسکن،  هزینه  و 
خانواده  یک  نیاز  مورد  کالاهاي  سایر 
نشده؛  محاسبه  اندازه گیري  این  در 
براساس گزارش مرکز آمار تورم سالانه 
بهداشت  و  آموزش  حمل ونقل،  اجاره، 
در دي ماه بین ۲۷ تا ۴۱ درصد گزارش 
شده است.  با کنار هم قراردادن اعداد 
نکته  این  به  مي توان  ذکرشده،  ارقام  و 

پي برد که در سال آتي وضعیت تورمي 
کشور اگر بدتر نشود، بهتر هم نمي شود. 
چرا که دولت از یک سو افزایش پایه پولي 
را خط قرمز خود مي داند و از سوي دیگر 
مانند نهضت ملي مسکن  با طرح هایي 
و وام بدون ضامن، بار مالي را به دوش 
نظام بانکي مي اندازد. اما سوال این است 
که با وجود متوسط رشد اقتصادي صفر 
در دهه گذشته و خطر انفجار نقدینگي 
به دلیل شتاب پایه پولي تا نیمه نخست 
سال جاري، چرا دولت و بانک مرکزي 
همچنان به طرح هاي پر هزینه تاکید و 

اصرار دارند؟ 

روند قیمت کالاها
در  دي ماه  

از کل ۵۱ کالایي که مرکز آمار به بررسي 
میزان افزایش قیمت آنها در فاصله آذر تا 
دي سال جاري پرداخته، ۲۰ کالا بیشتر 
از ۳ درصد افزایش قیمت داشته اند؛ از 
بین این ۲۰ کالا هندوانه، برنج درجه یک 
ایراني و سیب زمیني به ترتیب با ۱۲.۲، 
۱۰.۲ و ۹.۱ درصد بیشترین تغییر ماهانه 

را به نام خود ثبت کردند. 
ایراني  برنج   در بخش »نان و غلات«، 
درجه یک با افزایشي بیش از ۱۰ درصدي 
در دي ماه، بیشترین تغییر ماهانه را به 
خود اختصاص داد. این در حالي است 

قیمت  رفتن  بالا  دلیل  کارشناسان  که 
این خوراکي را خشکسالي سال جاري و 
مالیات ۹ درصدي ارزش افزوده برنج هاي 
وارداتي عنوان کرده بودند. اگرچه قرار 
توماني  میلیارد   ۷۰۰ توافقي  در  است 
خاتم الانبیا،  قرارگاه  با  کشاورزي  جهاد 
برنج  تولید  در  خودکفایي  مقدمات 
در  رسمي  گزارش هاي  براساس  که 
سال جاري تا ۴۰ درصد کاهش تولید 

داشته اند، ایجاد کند. 
البته که این اقدام نیز با انتقاداتي همراه 
بود؛ جمیل علیزاده شایق، دبیر انجمن 
ایران ضمن اشاره به اینکه کشور  برنج 
پرآبي نداریم و سدسازي ها و برداشت هاي 
بي رویه از آب هاي زیرزمیني باعث بروز 
مشکلات شده، گفت: »وزارت کشاورزي 
از کارشناسان قدیمي و باسابقه در این 
بخش بهره نگرفته و طرح خودکفایي برنج 
را به نهادي داده است که در این زمینه 
گروه هاي  در  ندارد.«   را  لازم  تخصص 
آن  فرآورده هاي  و  قرمز، سفید  گوشت 
لبنیات و تخم مرغ، بیشترین  همچنین 
گوشت  به  مربوط  ماهانه  افزایش هاي 
گوسفند با دو درصد و تخم مرغ ماشیني 

با ۴ درصد جهش بوده است. 
در بخش دیگري از این گزارش به بررسي 
نیز  خوراکي ها  نقطه اي  تورم  وضعیت 
پرداخته شده که براساس آن، از ۵۳ قلم 

کالاي مورد بررسي، ۳۱ قلم تغییري بالاتر 
از تورم نقطه اي ۳۵.۸ درصد داشته اند. 
بیشترین تغییر براي هندوانه با ۱۴۲.۶ 
درصد، سیب زمیني با ۱۰۶ درصد و رب 
گوجه فرنگي با ۹۵ درصد بود. البته که 
تورم  بیشترین  که  کالایي  بین ۱۰  در 
ضروري  کالاهاي  داشته اند،  را  نقطه اي 
مانند برنج درجه یک ایراني و شکر نیز 
مي دهد  نشان  امر  این  مي شدند.  دیده 
بیشتر  کاهش  خطر  میزان  چه  تا  که 
مصرف برنج، بیخ گوش مصرف کنندگان 
و به ویژه اقشار کم درآمد است.  با بررسي 
اعداد و ارقام منتشره توسط مرکز آمار 
قیمتي  تغییرات  که  دریافت  مي توان 
اساسي  کالاهاي  خصوص  به  و  کالاها 
از ابتداي سال تا ماه گذشته بسیار زیاد 
بوده است. به عنوان مثال هر کیلو برنج 
درجه یک ایراني در فروردین ماه ۳۵ هزار 
تومان قیمت داشت که در ماه گذشته 
به ۶۰ هزار تومان رسید. البته که سایر 
کالاهاي اساسي سفره هاي خانوارها نیز 
افزایش قیمت نه به شدت برنج درجه یک 
ایراني داشته اند، اما مقایسه قیمت هاي 
فروردین ۹۹ با دي ماه سال جاري نشان 
مي دهد در کمتر از دو سال، سفره هاي 
مصرفي تا چه اندازه کوچک تر شده اند؛ 
هر کیلو گوشت گوسفند در فروردین ماه 
حدود ۹۸ هزار تومان قیمت داشت که در 
ماه گذشته به ۱۴۳ هزار تومان رسید. هر 
کیلو مرغ ماشیني در ابتداي سال ۹۹ نیز 
حدود ۱۱ هزار تومان قیمت داشت که در 

دي ماه به ۳۰ هزار تومان رسید. 

یک دهه عقب ماندگی
مرکز پژوهش هاي مجلس در بهار سال 
گذشته که تورم هنوز به قله بیش از ۲۰ 
ساله نرسیده بود و در رقم ۲۷.۸ درصد 
بررسي  به  بود، در گزارشي  مانده  باقي 
وضعیت اقتصادي کشور پرداخته و بازه 
زماني بازگشت به سطح درآمدي سال ۹۰ 
را حتي با فرض تحقق رشد ۸ درصدي، ۶ 

سال متصور شده بود. 
مرکز  این  که  است  حالي  در  این 
هشت  رشد  بود  کرده  پیش بیني 
نه سال ۱۴۰۱  و  از سال ۹۹  درصدي 
محقق شود. از آنجایي که تورم در ۹ ماه 
از سال ۱۴۰۰ بالاتر از ۴۰ درصد بوده و 
با توجه به اقدامات دولت و بانک مرکزي 
در تخصیص وام بدون ضامن همچنین 
طرح نهضت ملي مسکن، به نظر مي رسد 
رسیدن به سطح درآمدي سال ۹۰ که 
در آن افراد مي توانستند هزینه هاي خود 
را تا سطح قابل توجهي پوشش دهند، 
بیش از یک دهه زمان نیاز دارد. با توجه به 
اقدامات دولت در بودجه و هشدار برخي 
نمایندگان مبني بر افزایش تورم در سال 
آتي، به نظر مي رسد رسیدن به درآمد در 

ابتداي دهه ۹۰ بسیار مشکل تر شود.

جهش قيمت ها

 نوســان:تقي آزاد ارمکي در 
یادداشتی با اشاره به انهدام طبقه 
متوسط کشور نوشت: مدتي قبل 
فردي  صداوسیما،  خبرهاي  در 
دستگیر شــده بود که ظاهرا 
بدون هیــچ دلیلي، خودروهاي 
گرانقیمت و چند میلیاردي افراد 
در مناطق شمالي شهر را به آتش 

مي کشید.
 زماني که گزارشگر از این فرد سوال کرد 
چرا دســت به این بزه زده است، گفت 
که مي خواسته ناراحتي و خشم خود را 
نسبت به طبقه ثروتمند و قشر مسلط 
نمایان کند و به زعــم خود انتقام بگیرد. 
شما تصور کنید اگر این رویکرد در سایر 
شوون جامعه گســترش پیدا کند، چه 
تبعاتي ممکن اســت ایجاد شــود؟ در 
این صــورت با یک جامعه آشــوب زده، 
خشمگین، ناراحت و... مواجه خواهیم شد 
که رستگاري خود را در انتقام مي بیند. به 
 طور کلي در صورتي که فشارهاي موجود 
براي حذف طبقه متوسط تداوم داشته 
باشــد، دیوار فرهنگي ریشــه داري که 
طي سال ها میان طبقات مسلط جامعه 
و اقشــار محروم جامعه ایجاد شده بود، 
فرو خواهد ریخت. در این هنگامه است 
که باید منتظر حوادث تلخي در جامعه 
باشیم که خسارات برآمده از آن متوجه 
همه ایرانیان خواهد شد. هنوز براي مقابله 
با این شرایط دیر نشده است؛ کافي است 
زمینه رشد مفاهیمي چون مردم سالاري، 
فعالیت هاي مدني، اخلاق و...فراهم شود. 
همه ما فقط یک بــار زندگي مي کنیم و 
زندگي و حیاتي که صرف ترویج نظم و 

اخلاق نشود، بیهوده خواهد بود. 
این استاد دانشگاه اضافه کرد: در شرایط 
فعلي طبقه متوسط بیشتر به دنبال آن 
اســت که خود را حفظ کند.این طبقه 
اثرگذار بیشتر از آنکه به فکر همسایه و 
همشهري و هموطن خود باشد به فکر 
صیانت از خود است. کمتر فرصت پیدا 
مي کند تا یک بیان بلند موســیقایي، 
فرهنگي و اجتماعي داشته باشد. وقتي 
مساله طبقه متوســط حفظ خود شد، 
دیگر حلقه پیونــدي در جامعه وجود 
ندارد که ارزش هــاي متعالي را از طبقه 
متفکر و اندیشمند جامعه کسب و آن را 
به طبقات پایینــي جامعه منتقل کند. 
دوستي اخیرا براي من تعریف مي کرد که 
از میان ۱۰نفر نزدیکانش، ۹نفر با معضل 
سرقت خودروي خود مواجه شده اند. از 
سوي دیگر آمارهاي مرتبط با زور گیري 
و خفت گیري و...در جامعه افزایش پیدا 
کرده اســت. این نوع اخبار، آلارم هاي 
خطــر را در خصوص آینده بــه صدا در 

مي آورند. 
ارمکی تصریح می کنــد: وقتي طبقه 
متوسط، دامنه اثرگذاري خود را از دست 
مي دهد و از حیز انتفاع خارج مي شــود، 
تعارضــات طبقاتي فزاینــده اي ایجاد 
مي شــود که آینده جامعه را به مخاطره 
مي اندازد. در حالي که هر دولتي که روي 
کار آمده است، تلاش کرده بر سنگیني 
وزن مشکلات این طبقه بیفزاید و حجم 
معضلات آن را بیشــتر کند. در صورتي 
که فشارهاي موجود براي حذف طبقه 
متوسط تداوم داشته باشد، دیوار فرهنگي 
ریشه داري که طي سال ها، میان طبقات 
مسلط جامعه و اقشــار محروم جامعه 

ایجاد شده بود، فرو خواهد ریخت . 
در این هنگامه اســت کــه باید منتظر 
حوادث تلخــي در جامعه باشــیم که 
خســارات برآمــده از آن متوجه همه 

ایرانیان خواهد شد.

هرچند ابراهیم رییسی با تاکید به مقامات مسئول دولتی اعلام کرد که به هیچ وجه اجازه ندهید 
قیمت کالایی افزایش پیدا کند،  اما به نظر مي رسد از دي ماه، روزهاي سخت تري براي تحقق 
وعده بهبود معیشت پیش روي تیم اقتصادي دولت باشد چراکه براساس گزارش هاي مرکز آمار تورم ماهانه 
و نقطه اي پس از سه ماه کاهش، تغییر مسیر داده و افزایش یافتند و از سوي دیگر گزارش هاي بانک مرکزي 
نشان مي دهد در آذرماه سال جاري نقدینگي به بیش از ۴۴۲۷ هزار میلیارد تومان رسیده که نسبت به اسفند 
99 افزایشي حدود هزار هزار میلیارد توماني و ۲۷.۳ واحد درصدي داشته است.  تنها متغیرهاي پولي براي 
پیش بیني سخت تر شدن اوضاع اقتصادي، کافي نیست و از روند قیمتي برخي کالاها نیز مي توان دریافت که با 

حذف به صورت کلي یا نسبي از سبد خانوارها فاصله اي ندارند.  

هفته نامه نوسان
گروه اقتصاد

روند قیمت ها نشان از آن دارد که هزینه خرید سبد خوراکي در یک سال5۰ درصد رشد کرده است

 نوسان : »غلامرضــا مرحبا«، سخنگوي 
کمیســیون اقتصادي دربــاره تاخیر در 
پرداخت وام هــا در ماه هاي پایاني ســال 
اظهار داشــت: بانکداري صنعتي است که 
در آن تعادل و تراز بودن کلیدي ترین عامل 
محسوب مي شود و بانک ها دو بخش منابع و 
مصارف دارند که منابع همان سپرده مردمي 
و مصارف همان پرداخت تســهیلات و وام 
است.  مرحبا با اشــاره به راهکارهایي براي 
رفع این مشــکل و افزایش توان پرداخت 

وام به مردم در ماه هاي پایاني ســال اظهار 
داشــت: وقتي منابع بانک ها کاهش پیدا 
مي کند، نظام بانکي دو گزینه پیش رو دارد 
یا باید از بانک مرکزي اضافه برداشت انجام 
دهد که این اقدام خود جریمه ۳۴ درصدي 
بــراي بانک ها در پــي دارد و هیچ منطقي 
قبول نمي کند که پــول ۳۴ درصدي را به 
متقاضیان و مردم بــا ۱۸ درصد وام دهند. 
یا اینکه نظام بانکي باید از بازار بین بانکي با 
نرخ ۲۴ درصد منابع خود را تجهیز کند که 

این مورد هم براي بانک ها صرفه ندارد و پول 
گران تمام مي شود. سخنگوي کمیسیون 
اقتصادي تاکید کرد: در این شرایط دولت 
مي تواند به مردم و نظام بانکي کمک کند. 
دولت مي توانــد در ماه هاي پایاني ســال 
ذخیره قانوني بانک ها نزد بانک مرکزي را 
کاهش دهد تا بخشــي از این پول به نظام 
بانکي برگردد و بانک ها هم از همان محل 
مصرف کنند. راه دوم این است که نرخ سود 

اضافه برداشت را کاهش دهد.

سخنگوي کمیسیون اقتصادي خبر داد:

چرا در ماه هاي پایاني سال  خبري از وام نیست؟

براساس تازه ترین بررسی ها، برخی کالاها از سبد معیشتی خانوارها حذف شده اند؛
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آمار وزارت صمت از وضعیت صدور مجوزهاي معدني طي ۹ ماهه سال جاري نشان 
مي دهد که از ابتداي سال جاري تا پایان آذرماه در مجموع ۳۳۴۱ میلیارد ریال صرف 
هزینه هاي اکتشاف شده است که ۲۹۴.۴ درصد بیشتر از هزینه مصرفي در مدت مشابه 
سال گذشته به جهت عملیات اکتشاف معدني است؛ اما در مقابل از میزان اشتغال افراد 
به واسطه صدور پروانه هاي بهره برداري ۹.۹ درصد کاسته شده است. سرمایه مجوزهاي 
صادره براي اکتشاف معادن، در ۹ ماهه سال جاري معادل ۳۵۹۳ میلیارد ریال است.

معاون امور بانکي، بیمه و شرکت هاي دولتي وزیر اقتصاد درخصوص حذف ضامن از 
وام هاي بانکي گفت: »مصوبه حذف ضامن براي تسهیلات خرد، تنها به معناي جایگزیني 
سیستم اعتبارسنجي به  جاي اخذ ضامن تسهیلات خرد براي افراد »واجد شرایط« 
است.« سیدعباس حسیني افزود: آنچه گفته شده این است که همان روند پیشین 
پرداخت تسهیلات خرد در بانک ها، همچنان به قوت خود باقي است، اما با این تفاوت که 
ما شرایط اخذ ضامن و وثیقه را، آن هم در صورت واجد شرایط بودن وي، آسان کرده ایم.«

 نوسان:شــاخص کل امنیت 
سرمایه گذاري کشــور در بهار 
ســال جاري به رقــم 6.۲6 از 
۱۰ رسید که نســبت به فصل 
زمســتان 99 با نمــره 6.۲۲ 
وضعیت بدتري را نشان مي دهد. 
در فصل بهار نیز مانند زمســتان سال 
گذشته سه مولفه عمل مسوولان ملي به 
وعده هاي داده شده، اعمال نفوذ و تباني 
در معاملات ادارات و عمل مســوولان 
استاني و محلي به وعده هاي اقتصادي 
داده شــده نمراتي بین ۸.۲۵ تا ۸.۴۸ 
کسب کرده و از این رو سه عامل اثرگذار 
بر پایین بودن امنیت ســرمایه گذاري 
و تداوم خروج ســرمایه از کشور لقب 
گرفتند.  با اســتناد به بخشــي از این 
گزارش فعالان اقتصادي معتقدند که 
علاوه بر عدم عمل مســوولان دولتي و 
استاني به وعده هاي خود و نفوذ و تباني 
در ادارات، رشوه، عدم ثبات قیمت مواد 
اولیه، تحریم و پیش بیني ناپذیر بودن 
تصمیمات مسوولان نیز از دیگر مواردي 
است که باعث شده جو اقتصادي کشور 
مناسب سرمایه گذاري نباشد. بالا بودن 
ریسک سرمایه گذاري در شرایطي که 
دولت براي ســال آینده رشد اقتصادي 
۸درصــدي را هدف گــذاري کــرده، 
چالش زا خواهد بود، چراکه خود دولت 
و مسوولان دولتي مهم ترین عامل فرار 
ســرمایه و کاهش ســرمایه گذاري در 

کشور هستند.  
این گزارش در قســمتي مي افزاید که 
خراسان جنوبي و ســمنان بهترین و 
تهران و کهگیلویه و بویراحمد بدترین 
شهرها از نظر امنیت ســرمایه گذاري 
هستند. اینکه پایتخت نیز جزو شهرهاي 
با ریسک سرمایه گذاري بالاست، نشان 
مي دهد مولفه هاي تاثیرگذار بر کسب 
و کارها ماننــد تورم، مالیــات، هزینه 
حمل و نقل و سایر موارد بالاتر از سایر 
شهرهاســت و از این رو اشتغال زایي در 
پایتخت نیز به مراتب سخت تر خواهد 
شــد. از آنجایي که تورم در بسیاري از 
بازارها و به خصوص بازار مسکن پایتخت 
در دي ماه بــه بالاترین رقــم از زمان 
برآورد آن رســیده، انتظار مي رود طي 
ماه هاي آتي تغییري در جایگاه تهران 
به عنوان یکي از بدترین شــهرها براي 

سرمایه گذاري ایجاد نشود.
در بخــش دیگــري از گــزارش مرکز 
پژوهش هاي مجلس به بررسي شاخص 
امنیت ســرمایه گذاري در حوزه هاي 
کاري نیز پرداخته شده که بر اساس آن 
جز حوزه نفــت و گاز در مابقي حوزه ها 
وضعیت امنیت سرمایه گذاري نسبت به 

زمستان ۹۹ بدتر شده است.

ســایت  وب  گــزارش  اســاس  بــر 
مــاه  در   datareportal.com
آپریــل ســال ۲۰۲۱، از ۷.۸۵ میلیارد 
جمعیت جهان حدود ۵.۲۷ میلیارد نفر 
دارای موبایــل هســتند. از کل جمعیت 
جهان تنها ۴.۲۷ میلیارد نفر به اینترنت 
دسترســی دارند و ۴.۳۳ میلیارد نفر در 

شبکه های اجتماعی فعال هستند.
 بنابراین از بازاریابــی صادراتی اینترنتی 
و اهمیــت شــبکه های اجتماعــی در 
تجارت و کســب و کار خود غافل نشوید. 
از ایــن میان، حدود ۵۵ درصــد افراد در 
شبکه های اجتماعی فعال هستند که این 
تعداد به طــور میانگین حدود ۱۳ درصد 

تغییرات  در سال دارد. 
بر اساس آمار آپریل ۲۰۲۱، افراد به طور 
متوسط روزانه ۲ ســاعت و ۲۲ دقیقه در 

شبکه های اجتماعی شان حضور دارند.

شبکه اجتماعی مناسب 
برای بازاریابی صادراتی اینترنتی 

ســوالی که برای همه وجــود دارد این 
اســت که »برای صــادرات کالا از کدام 

شبکه های اجتماعی استفاده کنیم؟«
 در ادامه مقاله به آمار برخی از کشورهای 
همســایه ایران به عنوان بهترین مقاصد 

صادراتی پرداخته شده است.
بر اساس گزارشات، شبکه های اجتماعی 
واتس اپ بــا ۲۴.۱۵ درصد، فیس بوک با 
۲۱.۸ درصد و اینستاگرام با ۱۸.۴ درصد 

به ترتیــب پرکاربردترین شــبکه های 
اجتماعــی در ســال ۲۰۲۱ بوده اند. در 
صورتی که کالای شما برای مصرف زنانه 
و مردانه متفاوت اســت یا برای رده های 
ســنی مختلف، متفاوت است، اطلاعات 
زیــر می تواند به شــما کمــک کند که 
بیشــترین مخاطب های خود را ارزیابی 

کنید. 
به عنــوان مثال اگــر کالایی که شــما 
تولید می کنید برای رده ســنی نوجوان 
بیشترین کاربرد را دارد، در اینستاگرام به 

دنبال تبلیغات خود باشید.
 اگر کالای شــما برای افــراد ۲۴ تا ۳۴ 
سال متناســب اســت، برای آقایان در 
اینستاگرام و برای خانم ها در فیسبوک به 

دنبال مخاطبین خود بگردید.
 اما بــرای کالاهایــی که مناســب افراد 
۳۵ ســال به بالا یا تجار هستند، محیط 
واتس اپ بســتر مناســبی از حضور این 
افراد اســت؛ و برای ایجــاد ارتباط با این 
افراد بهتر است از این اپلیکیشن استفاده  

نمایید.

بازاریابی صادراتی اینترنتی
 برای عمان

در این بخش از مقاله به اپلیکیشــن  های 
برخی از مقصدهای صادراتی عرب زبان 

کالاهای ایرانی می پردازیم.
از  را  اینترنتــی  بازاریابــی صادراتــی 
کشور عمان، کشــوری که سومین پول 

قدرتمند دنیــا را دارد، آغــاز می کنیم. 
با توجه به اینکه این کشــور پل ارتباطی 
با کشــور مصرف کننده یمــن و آفریقا 
اســت، به عنوان یک مقصد صادراتی پر 
اهمیت می باشد، در این کشور یکسری 
اپلیکیشــن خرید در حوزه های مختلف 

وجود دارد که متقاضی زیادی دارند. 
در ادامه با توجه بــه گزارش »گوگل پلی 
اســتور« برای گوشــی های اندرویدی، 
بیشترین اپلیکیشــن مربوط به »خرید 
کردن« که در کشور عمان دانلود شده به 

ترتیب زیر است:
Alibaba.com
   TM DONE
Opensooq
 SHEIN 
MAF carrefour 
و با توجه به گزارش »اپ استور« در عمان 
برای گوشــی ها با سیستم عامل اندروید 

به ترتیب زیر است::
 ZOOM Cloud Meeting
  ROP 
Microsoft Teams
Google Meet
Salam       Fresh

بازاریابی صادراتی اینترنتی 
برای امارات 

کشور امارات متحده عربی یکی از شرکای 
مهم تجاری ایران در منطقه است. با توجه 

به مزایای مقصد صادراتــی امارات، این 
کشور برای بازرگانان ایرانی به یک گزینه 
مناسب جهت صادرات کالا تبدیل شده 

است. 
مســافت نزدیک و داشــتن مــرز آبی 
مشترک با ایران از جذابیت های صادرات 
کالا به امارات اســت که بازرگانان ایرانی 
را با چالش هــای کمتری مواجه می کند. 
بیشــترین اپلیکیشــن در حوزه »خرید 
کالا«  برای گوشــی ها با سیستم عامل 

اندروید به صورت زیر است:
Alibaba.com
 noon shopping
    Fordeal
 SHEIN
 MAF Fashion 
بیشترین اپلیکیشــن  در حوزه »خرید 
کالا«  برای گوشــی ها با سیستم عامل 

ios به صورت زیر است:
 noon shopping
   Amazon Shopping
 SHEIN
 MAF Fashion
  MAF carrefour

 بازاریابی صادراتی اینترنتی
 برای کویت

این کشــور پرقدرت ترین پول جهان را 
دارد. از این کشــور به عنوان یک مقصد 

صادراتی غافل نشوید. 
بیشترین میزان استفاده اپلیکیشن برای 
تجارت برای گوشــی ها با سیستم عامل 

ios به صورت زیر است. 
   SHINE
opensooq
 IKEA Kuwait
 Amazon shopping
     Xcite
بیشترین میزان استفاده اپلیکیشن برای 
خرید کردن برای گوشــی ها با سیستم 

عامل اندروید به صورت زیر است.
Alibaba 
   Fordeal
 SHINE 
eyewa 
 opensooq 

نتیجه گیری 
برای تجربه صادرات موفق به کشــورها و 
انجام بازاریابی صادراتی اینترنتی، با یک 
تیم دیجیتــال مارکتینگ و مهندســی 
محصــول متخصص مشــارکت نمایید. 
این تیم در راســتای تجارت بین الملل با 
تبلیغات کارشناسی شــده و ایجاد کالا با 
بسته بندی مطابق با ســلیقه و فرهنگ 
کشور مقصد، مسیر صادرات را برای شما 

هموار می کند. 

ادامه دارد. . . 

جزییات حذف ضامن  از وام های خردافزایش قریب به 300 درصدی هزینه اكتشاف معدنی
دورنمای اقتصاد

 گزارش

بدتر شدن وضعیت 
امنیت سرمایه گذاری

درآمدهای ناشی از فروش نفت و مواد خام نفتی  
امروزه یک منبع درآمد قابل اطمینان برای 
دولت ها محسوب نمی گردد؛ از این رو صادرات 
غیرنفتی برای کشورهایی که در طول تاریخ 
تاکید ویژه ای بر خام فروشی داشته اند و اقتصاد 
حساس و آسیب پذیری را دارا بوده اند بسیار حائز اهمیت است. 
تجدیدناپذیر بودن مواد خام و تأکید بر صادرات آن برای آینده 
اقتصادی هر کشوری و همچنین نسل های آینده آن کشور خطری 
بالقوه محسوب می شود، چرا که در صورت اتمام این منابع این خطر 
بالقوه به خطری بالفعل تبدیل خواهد شد. این موضوع باعث می شود 
تا کشورها به سمت صادرات کالاهای متنوع سوق یابند و از تک 
محصولی بودن در زمینه صادرات به چند محصولی تبدیل گردند و 
از این مسیر جریان ورود ارز به کشور خود را تسهیل و به طورکلی 

تضمین نمایند. 
با پیشرفت تکنولوژی و آغاز عصر جهانی شدن از دهه ۹۰ میلادی شاهد گسترش 
ارتباطات و تعاملات فرهنگی، اقتصادی و اجتماعی دولت ها هستیم. افزایش 
رقابت ها و نگاه دولت ها به بیرون برای گسترش صادرات به خصوص صادرات 
غیرنفتی، از دیگر اثرات عصر جهانی شدن در عصر ارتباطات می باشد. اثرات 
جهانی شدن به موارد مذکور ختم نگردیده و تخصصی تر شدن تولیدات را نیز 
رقم زده است. همه این عوامل به خصوص نگاه دولت های امروزی به بیرون باعث 
تقویت و گسترش وابستگی متقابل دولت ها برای رفع احتیاجات ملی آن ها گشته 
است. در این میان ما شاهد گسترش دسترسی دولت ها به منابع، کالا و خدمات 
ارائه شده توسط دیگر بازیگران عرصه بین الملل می باشیم، این امر باعث رقابت در 
عرصه صادرات به خصوص صادرات غیرنفتی سوق یافته است. صادرات غیرنفتی 
در عصر ارتباطات بسیار مورد توجه قرار گرفته است. ذکر این نکته لازم است که 

جهانی شدن موانع تجاری بین المللی را بیش از پیش کم رنگ کرده است. 
همین عامل بر گسترش ارتباطات اقتصادی کشورها و به طور کلی افزایش میزان 
صادرات آن ها تاثیر قابل توجهی گذاشته است. امروزه گسترش صادرات به 
خصوص صادرات غیرنفتی به گونه ای شده که رشد اقتصادی کشورها با صادرات 

آنها ارتباطی مستقیم دارد. 
علاوه بر اهمیت بیان شده، افزایش صادرات مزیت های فراملی را نیز با خود به 
همراه دارد، با افزایش صادرات به خصوص صادرات غیرنفتی به طورکلی شاهد 

افزایش تولید داخلی و در نتیجه افزایش اشتغال در سطح داخل هستیم. 
علاوه بر آن افزایش صادرات )به خصوص صادرات غیرنفتی( باعث افزایش و 
تسهیل ارزآوری در حوزه داخلی می گردد. این افزایش صادرات فقط به مزایای 
ذکر شده محدود نگردیده و باعث نقش پررنگ تر صادرات کشور در عرصه 

بین الملل و افزایش سهم اقتصادی در تجارت بین الملل نیز می گردد. 
جمهوری اسلامی ایران کشوری است که هم از نظر منابع معدنی غنی است و 
همچنین موقعیت جغرافیایی ویژه ای را دارا می باشد. این عامل ظرفیت یا 
پتانسیلی بسیار مناسب را در جهت گسترش صادرات نفتی و غیرنفتی، برای 
کشور عزیزمان فراهم می آورد . با سیاست گذاری درست در توازن صادرات و 
واردات و مدیریت درست آن می توانیم نقش پررنگی در تجارت بین الملل داشته 
باشیم. به عنوان مثال می توان گفت زمانی که محصول و یا کالایی را در داخل با 
کمبود آن مواجه می شویم صادرات محصول مورد نظر را متوقف نکرده و سعی بر 
وارد کردن آن و تامین آن محصول برای حفظ بازار خارجی مورد نظر داشته باشیم 
تا از این طریق و مدیریت درست بتوانیم نقش برجسته و سهم چشمگیری در 
تجارت بین الملل برای جذب بازارهای خارجی داشته باشیم. همانطور که اشاره 
شد یکی از ویژگی های جهانی شدن گسترش و تسهیل دسترسی دولت ها به کالا 
و خدمات یکدیگر می باشد که پیشرفت فناوری ارتباطی این مسئله را در عصر 

نوین تسهیل و تسریع نموده است. 
نتیجه می گیریم وجود این گستردگی و دسترسی به کالا و خدمات متنوع رقابت 
بر سر حضور مؤثرتر در تجارت بین الملل را بیش از پیش سخت تر می کند. چرا 
که رقابت تنگاتنگی میان کالا و خدمات بر سر قیمت و کیفیت وجود دارد. ایران 
اسلامی با استفاده از ظرفیت های داخلی خود و ارائه کالاهای با کیفیت در بسته 
بندی های مناسب و جذاب می تواند نقش برجسته تری در این رقابت ها ایفا نماید 
که البته این امر مستلزم روابط خارجی درست و ارتباطی مبتنی بر سود متقابل با 

کشورها و بازارهای هدف می باشد. 
امید است ایران اسلامی با مدیریت صحیح و شناسایی درست ظرفیت های داخلی 
خود و همچنین شناسایی بازارهای هدف و رقبایی که در این بازار وجود دارند 

گامی مثبت در زمینه صادرات غیرنفتی داشته باشد.

تاملی بر اهمیت 
صادرات غیرنفتی

capital

واتس اپ، فیس بوک و اینستاگرام به ترتیب پرکاربردترین شبکه های اجتماعی در سال ۲۰۲۱ بوده اند

بازاریابی صادراتی اینترنتی نقش پر رنگی در تجارت بین الملل پیدا کرده است. با توجه به حضور 
بسیاری از افراد در شبکه های اجتماعی و بستر اینترنت، بازاریابی صادراتی اینترنتی می تواند روش 
مناسب و کم هزینه ای جهت یافتن خریدار برای صادرات کالا و یافتن تامین کننده برای واردات 
کالا باشد. اولین سوالی که در ذهن تجار و بازرگانان بوجود می آید این است که »چگونه بازاریابی صادراتی اینترنتی 
را انجام دهیم؟«. اگر به دنبال بازاریابی صادراتی اینترنتی و یافتن مشتری خارجی از طریق اینترنت و شبکه های 

اجتماعی برای محصولات خود هستید، تا پایان این مقاله با ما همراه باشید.

هفته نامه نوسان

گرو ه   بین الملل

با توجه به الزامات داخلی و خارجی بررسی شد؛

 نوســان:رییس صنف جایگاه داران کشور با بیان 
اینکه در کیش و قشم به روال سابق سوخت گیري از 
جایگاه ها انجام مي شود، گفت: »حتما در ابتداي اجرا 
فروش ســوخت با کاهش روبه رو مي شود.« اسدالله 
قلیزاده درباره وضعیت کیش و قشم بعد از انتخاب این 
دو منطقه به عنوان پایلوت اجراي طرح جدید توزیع 
بنزین سهمیه اي اظهار داشت: »مردم در دو منطقه آزاد کیش و قشم کماکان 
به روال سابق سوخت گیري از جایگاه ها انجام مي دهند و تغییري انجام نشده 
است.در هر حال طرح به صورت آزمایشي در دو منطقه آزاد کیش و قشم اجرا و 
نواقص یا مشکلات اجرایي احصا مي شود. امکان اجراي طرح در صورت ترمیم 
و بهبود زیرساخت ها و نگرش همه جانبه به پیوست هاي طرح وجود دارد، در 
صورتي که طرح جدید بنزیني اجرایي شــود روش تخصیص سهمیه تغییر 

مي کند و مردم شاهد مدل جدیدي خواهند بود.«

 نوسان: فربــد زاوه، کارشناس خودرو در پاسخ  
به این ســوال که با توجه به وضعیت و شــرایط 
فعلــي تولید آیــا وعــده تولید یــک میلیون و 
۶۰۰ خودرو در ســال آینده محقق مي شــود و 
آیا از تــوان لازم براي تولید ایــن تعداد خودرو 
برخوردار هســتیم، گفــت: از چنــد جنبه باید 
به این ســوال پاســخ داد، اول اینکه آیا به لحاظ فني و زیرســاختي 
خودروســازان امکان بســتن یا مونتاژ کردن قطعات خودروي تولید 
داخلي و خارجــي را به یکدیگر دارنــد و دوم اینکه آیــا امکان تامین 
منابع مالي آن وجود دارد و از طرفــي آیا بازار براي یک میلیون و ۶۰۰ 
هزار خودرو وجود دارد؟  وی افزود: لذا از نظر ظرفیت تولید مشــکلي 
وجود ندارد، اما از منظــر مالي و همچنین بازار فــروش، واقعیت این 

است که چنین پتانسیلي وجود ندارد.

 نوسان:  سخنگوي کمیســیون اصل ۹۰ مجلس 
گفت: برنامه دولت براي حذف ارز ترجیحي در ســال 
آینده عملیاتي و دقیق نبود. علي خضریان درباره نگاه 
مجلس به حذف ارز ترجیحي گفت: شرایط اقتصادي 
کشور، شرایطي نیست که بتوانیم وارد چنین ریسک 
اقتصادي شویم؛ از طرف دیگر بررسي مجلس نشان 
مي دهد دولت سیزدهم هنوز نتوانسته در سال ابتدایي آغاز به کار خود، لایه هاي 
مدیریتي که قرار است اجراکنندگان این قانون باشند را تغییر دهد. سخنگوي 
کمیســیون اصل ۹۰ مجلس گفت: در شــرایطي که کشــور به دلیل جنگ 
اقتصادي، در شرایطي ناهمگون و بیمارگونه قرار دارد، نمي توان عمل جراحي 
اقتصادي عمیقي در شــاکله کشــور انجام داد. از طرف دیگر بررسي مجلس 
نشان مي دهد دولت سیزدهم هنوز نتوانسته در سال ابتدایي آغاز به کار خود، 
لایه هاي مدیریتي که قرار است اجراکنندگان این قانون باشند را تغییر دهد.

  نوسان:هادي ســبحانیان درباره تصمیم مجلس 
مبني بر حفظ ارز ۴۲۰۰ توماني در بودجه ســال 
آینده بر این باور اســت که مجلــس و دولت براي 
ارز ترجیحي و ۴۲۰۰ تومانــي باید به یک تصمیم 
مشترک برســند. طبق اخبار منتشر شــده تا به 
این لحظــه مجلس تصمیم گرفته کــه ارز ۴۲۰۰ 
توماني تا ســقف ۹ میلیارد دلار در بودجه ســال آینده بماند. او با تاکید 
بر اینکه هنوز حفظ ارز ۴۲۰۰ توماني تا به این لحظه پیشــنهاد مجلس 
است و هنوز در صحن هم تصویب نشده اســت، گفت: »ابقاي ارز ۴۲۰۰ 
توماني تصمیم نهایي مجلس نیست و تا به این لحظه هم به صورت قطعي 
تصویب نشــده اســت اما در صورت تصویب ارز ۴۲۰۰ توماني تا سقف ۹ 
میلیارد دلار در بودجه ســال آینده، دولت براي تامیــن این عدد و رقم 

مشکلي ندارد.«

طرح جدید بنزیني  به کجا رسید؟کارت هاي اعتباري تا پایان سال آماده مي شوندبرنامه دولت عملیاتي نبودشروط تولید 1.6 میلیون خودرو در سال 1401
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کدام شبکه های اجتماعی در کشورهای همسایه برای بازاریابی محصولات مناسبترند؟؛

شبکه سازی صادراتی
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بومی ســازی در فولاد مبارکــه، از همان 
ابتدای احداث این بنگاه فولادی به عنوان 
یکی از محورهای توســعه آن مطرح بود. 
فرآینــد بومی ســازی در فــولاد مبارکه 
در حوزه هــای مختلفــی از تجهیزات و 
قطعات شروع شد و به داخلی سازی آن ها 
انجامید و همان طور که امــروز به وضوح 
روشــن اســت، تا به حال موفقیت های 
بسیاری در این حوزه کســب شده است 
و شــاهد این گواه هم، این اســت که در 
این ســال ها، به رغم همه تحریم هایی که 
علیه جمهوری اســلامی ایــران، صنعت 
فولاد و بخش هــای مختلــف اقتصادی 
اعمال شده اســت، ظرفیت تولید شرکت 
فولاد مبارکــه، از ۲.۴ میلیون تن به بیش 
از ۱۰ میلیون تن ظرفیت رســیده است. 
هم اکنون نیز به گواه آمارها، اکثر قطعات 
و تجهیزات فولاد مبارکه، داخلی ســازی 
شده است. استراتژی جدید فولاد مبارکه 
نیز در توسعه بومی ســازی صنعت فولاد 
کشــور، تمرکز بر انتقال فناوری و دانش 
فولادســازی به ســایر بنگاه هاست. این 
شرکت بارها اعلام کرده که اگر کسی اعلام 
کند که تجهیزی را بومی سازی کرده، فولاد 
مبارکه، در صورت تأیید ارزیابی عملکرد و 
کیفیت آن، محصول را خریداری می کند؛ 
همچنین جنانچه شرکتی ایدهٔ ساخت و 
تأمین هریک از این اقلام را داشته باشد و 
ایده موردپذیرش قرار گیرد، فولاد مبارکه 
در تأمین مالی و ریسک اجرای این پروژه 
شریک می شود و نقش شــتاب دهنده را 
برای این استارت آپ های فنی ایفا می کند. 
کارشنان حوزه فولاد تاکید دارند، فرایند 

بومی سازی دارای ساختاری سیستمی با 
گردش کارهای مختلف اســت که تمامی 
آن ها با استانداردهای جهانی صنعتی فولاد 
تطابق دارد. به گفتۀ آنها، اســتانداردهایی 
که در بومی ســازی فــولاد مبارکه وجود 
دارد با استانداردهای جهانی مطابق است 
و چشم انداز خوبی پیش روی فولاد مبارکه 
قرار دارد. شعار این شرکت همواره تأمین 
پایدار و اقتصادی اقــلام موردنیاز کارخانه 
است و برای تحقق این شعار، سعی نموده 
تا هزینه هــای ارزی را کاهش و به هزینۀ 

ریالی اضافه کند. 

بومی سازی 
نیازمند تجاری سازی

مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه گفت: 
بومی ســازی تجهیزات در فولاد مبارکه 
نیازمند تجاری ســازی اســت، به گونه ای 
که قطعه یا تجهیزی که در این شــرکت 
بومی سازی می شود، باید به دیگر صنایع 
و تولیدکنندگان کشور که به آن نیاز دارند 
نیز معرفی شود تا در صورت لزوم به تولید 

انبوه برسد. 
مدیرعامــل و معاونین فــولاد مبارکه در 
ادامه سلســله بازدیدهای خود از خطوط 
و نواحی تولیــد، از واحد خدمــات فنی و 
پشتیبانی این شرکت بازدید کردند و پس 
از آن در نشســتی با مدیــران بخش های 
مختلف واحد خدمات فنی و پشــتیبانی، 
در جریان فعالیت هــای این بخش ها قرار 
گرفتند و مدیران مربوطــه نیز دغدغه ها 
و دیدگاه های خود را به ســمع و نظر آنان 
رساندند. محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل 

فولاد مبارکه در جمع مدیران بخش های 
مختلف واحد خدمات فنی و پشــتیبانی 
این شرکت اظهار کرد: این واحد به خوبی 
توانســته پارامترهای کیفــی را در کنار 
توسعه های زیرساختی ارتقا دهد و به عنوان 
نقطه قوت فولاد مبارکه شناخته شود. وی 
با بیان اینکه واحد خدمات فنی و پشتیبانی 
فولاد مبارکه دارای گنجینه ارزشمندی از 
نیروهای متخصص، متعهد و دانشی است، 
افزود: اگر کار به درســتی به این نیروهای 
دانشی ســپرده شــود، قطعا خروجی و 
راندمان به مراتب بهتری را از آنان شــاهد 

خواهیم بود.

ضرورت تسری چرخه بومی سازی 
در همه بخش های فولاد مبارکه

مدیرعامل فولاد مبارکه با تأکید بر اهمیت 
جایگاه واحد تعمیرات مرکزی این شرکت 
پــس از واحدهای مرتبط با بومی ســازی 
خاطرنشــان کرد: واحد تعمیرات مرکزی 
فولاد مبارکه بیشــترین ارتباط را با کلیه 
واحدهای تولیدی این شــرکت دارد. وی 
با بیان اینکه بومی سازی در فولاد مبارکه 
شــامل بخش های فنی و تولیــدی این 
شرکت و همچنین شرکت های دانش بنیان 
است، اذعان داشت: چرخه بومی سازی در 
فولاد مبارکه بیش ازپیش نیازمند پویایی و 
فعال بودن است و باید در همه بخش های 

این شرکت تسری پیدا کند.
طیب نیا بــا تأکید بر ضرورت اســتفاده از 
ظرفیت فــولاد مبارکه در بومی ســازی 
تجهیــزات تصریح کــرد: بومی ســازی 
تجهیــزات در فــولاد مبارکــه نیازمند 

تجاری ســازی اســت؛ به گونــه ای کــه 
قطعه یــا تجهیــزی که در این شــرکت 
بومی سازی می شــود باید به دیگر صنایع 
و تولیدکنندگان کشور نیز معرفی شود تا 
در صورت نیاز و لزوم، به تولید انبوه برسد. 
وی در پایان با بیان اینکه فولاد مبارکه باید 
پیشران بومی ســازی قطعات و تجهیزات 
صنعتی در کشور باشد، ابراز داشت: نقش 
و ســهم فولاد مبارکه باید در بومی سازی 
کشور به درستی تبیین شــود تا منافع آن 
برای این شرکت تا ســال های سال باقی 

بماند.

فرصت مغتنم جشنواره ملی فولاد 
وجیه اله جعفری معاون وزیر صنعت معدن 
و تجارت و رئیس هیات عامــل ایمیدرو، 
در پیامی به مناســبت برگزاری سومین 
جشنواره و نمایشــگاه ملی فولاد ایران در 
دهه فجر امسال نوشت: این رویداد میزبان 
شرکت هایی است که علاوه بر بومی سازی 
در ساخت تجهیزات و جلوگیری از خروج 
ارز، در زمینه تولید دانش شامل طراحی، 
ساخت، مهندسی معکوس و... نیز اقدامات 

قابل توجهی انجام داده اند.
رئیس هیات عامل ایمیــدرو، در پیام خود 
اضافه کرد: سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران)ایمیدرو(، به عنوان 
سازمان سیاست گذار، در راستای اهداف 
کلان وزارت صنعت معدن و تجارت، طی 
دو سال اخیر با همکاری بخش خصوصی 
تلاش کرده به صورت منسجم و هدفمند 
موضوع بومی ســازی را راهبری و هدایت 
کند. بخش مستقلی در ایمیدرو در ارتباط 
نزدیک بــا انجمن تولیدکننــدگان فولاد 
و اعضای آن در حوزه تولید، مهندســی، 
طراحی و ساخت شکل گر فت که خروجی 
اقدامــات و همکاری های انجام شــده در 
پلتفرومــی واحد با عنوان ســامانه جامع 
بومی سازی زنجیره آهن و فولاد به نمایش 

گذاشته شده است. 
وجیه اله جعفری تصریح کــرد: اکنون ده 
ها هزار قطعه بومی شــده در قالب فرصت 
ها و توانمندی هــای داخل در ســامانه 
جامع بومی ســازی منعکس شده است و 
این تولیدات بومی شــده، پس از بررسی 
های لازم، پایش می شــوند و در صورتی 
که از ویژگی های تعریف شــده )کیفیت، 
اســتاندارد و….( برخــوردار شــوند، با 
همکاری ایمیدرو و انجمن تولیدکنندگان 
فولاد، مورد حمایت قانونی وزارت صنعت 

معدن و تجارت قرار می گیرند. 
معاون وزیر صنعت معدن و تجارت تاکید 
کرد: در رویداد جشــنواره و نمایشــگاه 
ملی فولاد ایران شــرکت های پیشرو در 
بومی ســازی، آماده نمایش دســتاوردها 
و عقــد قرارداد بــا طرحان و ســازندگان 
داخلی هســتند و بنابراین جشــنواره و 
نمایشگاه سال جاری، فرصتی مغتنم برای 
تولیدکنندگان و تأمین برای زنجیره آهن 
و فولاد است و دولت نیز پشتیبان و پیگیر 

این موضوع است.

گزارش

 یادداشت

ایران با تولید ۳۰ میلیــون تن فولاد 
و ایجــاد چرخه مناســب در زنجیره 
فولاد، توانسته است به  عنوان دهمین 
تولیدکننده فولاد در جهان، علاوه بر 
خودکفایی در عرصه فــولاد و تأمین 
نیازهای داخلی، ایــن محصول را به 
سایر کشورهای جهان نیز صادر کند. 
استقلال، آزادی و جمهوری اسلامی، 
نخستین و مهم ترین آرمان و شعار مردم 
ایران  در انقلاب ســال 5۷ بود؛ آرمانی 
که به درستی، خواسته عمومی مردم 
برای گذار از نظام طاغوت به  نظام مبتنی 
بر اسلام و مردم سالاری، حق طلبی و 
آزادی خواهی را بیان می کرد و به راستی، 
نگــرش ژرف اندیشــانه و جامع نگر 
بنیان گذار انقلاب شکوهمند اسلامی 

ایران را آشکار می ساخت.
استقلال و عدم وابستگی به شرق و غرب، 
نقشه راهی اصولی به منظور فراهم ساختن 
چشم اندازی روشــن برای ایران اسلامی 
اســت و خون بهای بیش از ۲۰۰ هزار نفر 
شــهید و صدها هزار مجــروح، جانباز و 
مفقودالاثر از میان جوانــان این مرزوبوم، 
بخشــی از هزینه ای اســت که انقلاب 
اسلامی ایران برای تحقق این شعار صرف 
کرده است. استقلال طلبی و دست یابی به 
خودکفایی در دو حوزه کشاورزی و صنعت 
به عنوان دو حوزه زیرســاختی، در اسناد 
بالادستی توسعه ایران اسلامی مورد توجه 
کارگزاران نظام واقع شده و خوشبختانه 
توفیقات زیادی در دوران پس از پیروزی 
انقلاب اســلامی در حوزه های یادشــده 

حاصل گردیده است.
صنعت فولاد به عنوان صنعت مولد، پیشرو، 
پیشران و پشتیبان سایر صنایع، در زمینه 
خودکفایی و بومی سازی گوی سبقت را از 
سایر صنایع ربوده و بخش عمده نیاز به فولاد 
و آلیاژهای مختلــف به همت متخصصان 
متعهد ایرانی، در داخل کشور تولید و عرضه 
می شود. در شرایطی که تحریم های ظالمانه 
و ناجوانمردانــه، بخش زیــادی از صنعت 
کشور، به ویژه صنعت نفت و فولاد را نشانه 
گرفته و هرگونه تحــرک در این عرصه را 
با پیچ وخم های بســیار مواجه ســاخته 
است، ایران اســلامی با تولید ۳۰ میلیون 
تن فولاد و ایجاد چرخه مناسب در زنجیره 
فولاد از سنگ آهن تا محصولات فولادی، 
توانسته اســت جایگاه مطلوبی را در حوزه 
صنایع فولادی به دســت آورد و به عنوان 
دهمین تولیدکننده فولاد در جهان، علاوه 
بر خودکفایــی در عرصه فــولاد و تأمین 
نیازهای داخلی، این محصول را به ســایر 
کشورهای جهان نیز صادر کند و ارزآوری 
مناسبی برای اقتصاد کشور به ارمغان آورد.

تحریم های صنعت فولاد، عــزم، اراده و 
اهمیت ضرورت تحقق خودکفایی را در 
میان کارگزاران، مدیران و متخصصان این 
صنعت برای تعالی و پیشرفت دوچندان 
کرد و جای بســی افتخار است که تنها 
در شــرکت فولاد مبارکه به عنوان یکی 
از شــرکت های فولادی ایران اســلامی، 
بیش از ۱۰۰ هزار قطعه و تجهیز صنعتی، 
توسط مجاهدان خودباور در صنعت فولاد 
بومی سازی شده و این همت عظیم، هر 
روز به بلوغ و شکوفایی بیشتری می انجامد.

جشن پیروزی انقلاب اسلامی در حالی 
گرامی داشته می شود که فشارهای نظام 
سلطه برای غلبه بر گفتمان استقلال طلبی 
ایرانیان دین مدار و آزادی خواه همچنان 
ادامه دارد و شرکت های معظمی همچون 
فولاد مبارکه به عنوان مولود این انقلاب، 
ضمــن تأکید بــر حقانیــت و ضرورت 
اســتمرار حرکــت آرمان خواهانه ملت 
ایران، به نقش آفرینی ویژه در مسیر تعالی 
و عزتمنــدی و خودکفایی بیش ازپیش 

اشتغال دارند.

industry

برپایه جدول منتشر شــده از ســوی ایمیدرو، به رغم وجود محدودیت های انرژی در 
سال جاری، واحدهای فولادسازی کشور به تولیدات خود ادامه دادند و عملکرد ماهانه 
تولید فولاد خام طی سال ۱۴۰۰ اعلام شد. براین اساس، بالاترین حجم تولید مربوط به 
اسلب به میزان۷ میلیون و ۲۱۶ هزار تن مربوط به شرکت فولاد مبارکه است. ذوب آهن 
اصفهان، در نیمه نخست امسال توانست بیلت فولادی به میزان ۶۸۹ هزار و ۴ تن و بلوم 

نیز به مقدار یک میلیون و ۶۴ هزار و ۱۲۳ تن تولید کند.

 فولاد مباركه پیشتاز تولید
فولاد مبارکه پس از آنکه هفته نخســت بهمن ماه را با غیبت در بورس کالا گذرانده 
بود، در هفته منتهی به ۱۵ بهمن ماه به رینگ معاملات بازگشــت و توانست با درآمد 
خوبی که کســب کرد، ســقف رکوردهای درآمدی خود را جابه جا کند. با نگاهی به 
جزئیات فروش فولاد مبارکه می توان دریافت که این فولادســاز از فروش ورق گرم 
HR، درآمدی ۷ هزار و ۹۴ میلیــارد و ۶۷۶ میلیون تومانی را از تمام عرضه های این 

بخش بدست آورد.

ركورد زنی ورق گرم و تختال فولاد مباركه

تحقق استقلال
پيشران بومی سازی در صنعت فولاد

 نوســان :رئیس برنامه ریزی و کنترل حمل محصولات شرکت فولاد 
مبارکه گفت: در ســال 99 رکورد جدیدی را در حمل و جابه جایی ۷.8 
میلیون تن محصول به مقصد مشتریان به دست آوردیم؛ اگر تولید دچار 
نوسان شود و محدودیت هایی بر آن اعمال شود، این موضوع خودش را 

در مقدار محصول نهایی و حمل کالا نشان می دهد.
مجید فخاری رئیس برنامه ریزی و کنترل حمل محصولات شرکت فولاد مبارکه 
در گفتگو با رادیوم فولاد گفت: در این واحد همان طور که از عنوان آن مشخص 
است، برنامه ریزی و کنترل حمل محصولات شــرکت انجام می شود؛ وظیفه 
تحویل به موقع کالا به مشتریان داخلی و خارجی به عهده این واحد است و ما و 
همکارانمان همه تلاش خود را برای تحقق این موضوع انجام می دهیم. وی افزود: 
محصولات پس از تولید، آماده سازی شده و درصورتی که ازنظر کیفی و تجاری 
دارای محدودیت  نباشند، در اختیار ما قرار می گیرند تا در کوتاه ترین زمان ممکن 
آن را در اختیار مشــتریان خود قرار دهیم. با توجه به درخواست مشتریان، اگر 
مشتری از امکانات ریلی برخوردار باشد، محصول به صورت ریلی ارسال می شود 
و درصورتی که این امکان فراهم نباشــد، از طریق جاده این کار انجام می شود. 
حدود ۸۵ درصد از حمل بار برای مشتری از طریق جاده و حدود ۱۵ درصد نیز از 

طریق خطوط ریلی انجام می شود. 
رئیس برنامه ریزی و کنترل حمل محصولات شرکت فولاد مبارکه تأکید کرد: 
در ســال ۹۹ رکورد جدیدی را در حمل و جابه جایی ۷.۸ میلیون تن محصول 
به مقصد مشتریان به دست آوردیم؛ البته حمل محصولات تأثیرپذیر از شرایط 
تولید است و اگر تولید دچار نوسان شود و محدودیت هایی بر آن اعمال می شود 

این موضوع خودش را در مقدار محصول نهایی و حمل کالا نشان می دهد.

ارسال کالا برای ۳ هزار مشتری در سراسر کشور
وی بیان داشت: در قســمت ریلی همکاری های خوبی را با واحد حمل ونقل و 
پشتیبانی داریم؛ محصولات تقریبا در همه استان ها برای حدود ۳ هزار مشتری 
ارسال می شود. مشتریان صادراتی نیز بخشــی از کالای حمل شده را دریافت 

می کنند. 
تحویل کالا برای این دسته از مشتریان روی عرشه کشتی، در گمرکات مرزی یا 
به صورت ترانزیتی در خارج از کشور انجام می شود. رئیس برنامه ریزی و کنترل 
حمل محصولات شرکت فولاد مبارکه ادامه داد: در سال ۹۹ محدودیت هایی در 
تولید ایجاد شد که افت تولید و در نهایت افت نسبی حمل را به دنبال داشته است. 
تلاش ما و همه همکارانمان در فولاد مبارکه این است که بتوانیم کاهش تولید 

ناشی از محدودیت های اعمال شده را در فرصت باقی مانده از سال جبران کنیم.

حمل 6 میلیون و ۱۴۰ هزار تن محصول به اقصی نقاط کشور
وی تصریح کرد: در ۴ ماه نخست امسال، حمل، متناسب با تولید روند روبه رشدی 
داشــته، ولی به خاطر محدودیت های فصل تابستان که طبیعتا بر حوزه تولید 
تأثیر گذاشــت، در زمینه حمل محصول نیز این موضوع محسوس بود و عملا 
برنامه های ابتدای سال دچار چالش هایی شد. امیدواریم تا جایی که امکان دارد 
شرایط تولید با رفع محدودیت ها بهتر شــود و در نهایت بتوانیم به اهداف سال 

جاری را تا حد ممکن برسیم. 
فخاری عنوان داشت: در ســال جاری بالغ بر ۶ میلیون و ۱۴۰ هزار تن محصول 
به اقصی نقاط کشور و مشتریان خارجی ارسال شده است. از ابتدای بهره برداری 
تاکنون بیشتر از ۱۲۶ میلیون تن محصول ارسال شده که این حجم زیاد ارسال 
سبب شکل گیری یکی از بزرگ ترین ناوگان های حمل ونقل کشور در شرکت 

فولاد مبارکه شده که از آن به عنوان بندر خشک کشور یاد می شود.

فولاد مبارکه عامل اشتغال پایدار در کشور
وی ادامه داد: در نشســتی که اخیرا با معاون حمل ونقــل اداره کل راهداری و 
حمل ونقل جاده ای اصفهان داشتیم، ایشان به این نکته اشاره کردند که اصفهان 
به دلیل وجود فولاد مبارکه، بزرگ ترین مرکز حمل کالا در کشــور به شــمار 
می رود. این موضوع باعث شده صنعت حمل ونقل در این منطقه شکل بگیرد و 

بخش خصوصی در آن فعال باشد. 
در حال حاضر روزانه بالغ بر هزار مکانیســم حمل جاده ای به فولاد مبارکه وارد 
شده و حدود ۵۰ واگن نیز در این شرکت بارگیری می شود. رئیس برنامه ریزی و 
کنترل حمل محصولات شرکت فولاد مبارکه یادآور شد: فولاد مبارکه به مأمنی 
برای ایجاد اشتغال پایدار در حوزه حمل ونقل تبدیل شده و رانندگان از کل کشور 
به آن مراجعه می کنند. تعاملات ما و شرکت های حمل ونقل و ارگان ها و نهادهای 
فعال در حوزه حمل ونقل در حمل این حجم زیاد از کالا بی تأثیر نیست و بدون 

تعامل، همراهی، همکاری و هماهنگی این حجم از ارسال امکان پذیر نیست.

به حداقل رساندن محدودیت های کرونایی 
وی بیان داشت: تا چند سال آینده حجم ارسال ها از فولاد مبارکه به بیش از ۱۰ 
میلیون تن خواهد رسید که این آمادگی باید در ناوگان منطقه ایجاد شود تا بتواند 
این رشد متناسب با نیازهای فولاد مبارکه صورت پذیرد. برای این کار ما تعاملات 
مختلفی در سطوح مختلف داریم و برای رساندن محصول به مشتری در کمترین 

زمان تمام تلاش خود را می کنیم. 
فخاری در پایان اضافه کرد: ویروس کرونــا محدودیت هایی در زمینه فروش و 

حمل محصولات شرکت فولاد مبارکه ایجاد کرد. 
این محدودیت ها در ابتدای کار شدت بیشتری داشت که با تدابیر اندیشیده شده 
با همکاری نواحی تولیدی، همکاران ما در شرکت فولاد مبارکه و سالن اعلام بار 

منطقه، این تأثیر به حداقل رسید.

ثبت رکورد حمل ۷.۸ میلیون تن 
محصول به مقصد مشتریان

کارنامه سی سالۀ فولادمبارکه در استقرار چرخه بومی سازی صنعت فولاد بررسی شد؛ 

طیب نیا: چرخه بومی سازی بیش از پیش نیازمند پویایی است 

صنعت فولاد به جرأت یکی از مترقی ترین صنایع کشور در امر بومی سازی است و با وجود گستره 
بالای این صنعت از معدن تا تولید محصول نهایی، دانش فنی مرتبط با تجهیز و تولید فولاد در کشور 
در وضعیت مناسبی قرار دارد. بومی سازی یکی از مهم ترین نیازهای امروز در صنعت فولاد کشور است؛ چراکه با 
اعمال تحریم های فراوان بین المللی بر صنعت فولاد کشور، امکان تأمین برخی اقلام برای فولادسازان فراهم نیست. 
در این میان، شرکت فولاد مبارکه همواره با شعار تأمین پایدار و اقتصادی اقلام موردنیاز کارخانه، هزاران قطعه را 

بومی سازی کرده و کارنامه سی سالۀ موفقی در این زمینه دارد.

هفته نامه نوسان
گروه  صنعت

 نوسان : شــرکت فولاد مبارکه در سومین 
جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران که از ۱۹ 
لغایت ۲۱ بهمن ماه با محوریت ارائه فرصت های 
بومی ســازی و حمایت از تولید داخلی برگزار 

می شود، حضوری فعال خواهد داشت.
سومین جشــنواره و نمایشــگاه ملی فولاد 
ایران بــه عنــوان بزرگتریــن گردهمایی 
تولیدکنندگان، تأمین کننــدگان، بازرگانان 
و متخصصان زنجیــره آهن و فــولاد ایران، 
از ۱۹ لغایت ۲۱ بهمن ماه بــا محوریت ارائه 

فرصت های بومی ســازی و حمایت از تولید 
داخلی برگزار خواهد شــد که ضمن معرفی 
برگزیدگان صنعت فولاد کشور در این رویداد، 
جایزه ملی فــولاد ایران بــه برگزیدگان این 
صنعت اهدا خواهد شد. شرکت فولاد مبارکه 
نیز در این جشــنواره و نمایشــگاه به عنوان 
پیشران اقتصاد دانش بنیان کشــور به ارائه 
فرصت های بومی ســازی و حمایت از تولید 

داخلی می پردازد.
 این جشنواره و نمایشگاه با رویکرد بومی سازی 

و توسعه تکنولوژی و در راستای بهره برداری 
حداکثــری از توانمندی های داخلی زنجیره 
آهن و فولاد کشور از سنگ آهن تا محصول 
نهایی تعریف شــده که با توجه به پایداری 
نســبی وضعیت شــیوع ویــروس کرونا و 
سویه های آن، این رویداد بزرگ ملی پس از 
کســب مجوزهای لازم و در صورت مساعد 
بودن شرایط، به صورت حضوری و مجازی و 
همچنین پخش زنده تلویزیونی از ۱۹ لغایت 
۲۱ بهمن ماه ســال جاری، همزمان با دهه 

مبارک فجر انقلاب اسلامی در هتل المپیک 
تهران برگزار خواهد شد. 

این رویداد با هدف کاهش نیاز ارزی در تأمین 
قطعات و تجهیزات، دانش فنی و مهندســی 
و مواد مصرفــی مورد نیــاز از طریــق ارائه 
فرصت های بومی سازی و ساخت داخل برگزار 
می شــود که معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری، وزارت صنعت، معــدن و تجارت، 
ایمیدرو و شرکت های بزرگ فولادی و معدنی 

کشور در آن مشارکت ویژه خواهند داشت.

با هدف ارائه فرصت های بومی سازی و حمایت از تولید داخلی صورت می گیرد؛ 

حضور فعال فولاد مبارکه در سومین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران
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رئیس برنامه ریزی و کنترل حمل محصولات شرکت فولاد مبارکه اعلام کرد:
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داده هاي اقتصادي بیانگر بي تاثیر بودن تورم بر اقشار ثروتمند در کشور است. باوجود بیشتر 
بودن میزان تورم واردشده به دهک هاي ثروتمند نسبت به دهک هاي کم برخوردار، فاصله 
بین دهک اول نسبت به دهک دهم بیشتر شده است یعني تورم نه تنها اثري بر زندگي 
ثروتمندان نداشته است. در یک دهه اخیر به رغم اعمال سیاست هایي مانند افزایش 
نرخ سوخت و انرژي به منظور کاهش سلطه ثروتمندان بر منابع جامعه، نه تنها منجر به 
کاهش سهم آنان نشده است بلکه باعث کاهش سهم طبقات متوسط نیز شده است.

رییس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگي از رکود در بازار لوازم خانگي خبر داد و گفت که 
مردم قدرت خرید ندارند و بیشتر به دنبال تعمیرات هستند.اکبر پازوکي در این خصوص 
ادامه داد: »در حال حاضر قیمت یک یخچال فریزر معمولي حداقل ۶ میلیون تومان 
است و قابل قیاس با بازارهاي دیگر که خرید از آنها زیر یک میلیون تومان تمام مي شود، 
نیست.« به گفته او صنف لوازم خانگي کاملا در رکود است، چراکه مردم قدرت خرید 

ندارند و بیشتر به دنبال تعمیرات هستند. 

مردم به دنبال تعمیرات هستند  نه خرید!تورم تاثیری بر زندگی اقشار ثروتمند ندارد
 گزارش

 نوســان : سرپرســت مدیریت عامل ذوب آهن گفت: باید 
مشــکلات ذوب آهن را با اســتفاده از همه امکانات و نظرات 
کارکنان حل کنیم و در ارتباط با معادن بایــد رابطه برد- برد 
تعریف شود. ایرج رخصتی سرپرست مدیریت عامل ذوب آهن 
اصفهان با حجت الاسلام و المسلمین قاسم باقریان امام جمعه 
زرین شهر، حمیدرضا محمدی سرپرست فرمانداری شهرستان 
لنجان و حســین رجایی نماینده مردم شهرستان لنجان در 

مجلس دیدار و گفت وگو کرد.
ایرج رخصتی، سرپرســت مدیریت عامل ذوب آهن  در دیدار با امام جمعه 
زرین شهر گفت: باید مشــکلات ذوب آهن را با اســتفاده از همه امکانات و 
نظرات کارکنان حل کنیم و در ارتبــاط با معادن باید رابطه برد- برد تعریف 
شــود. امام جمعه زرین شــهر در این نشســت با تبریک ایام الله دهه فجر، 
انتصاب رخصتی به عنوان سرپرست مدیریت عامل ذوب آهن را تبریک گفت 
و اظهار کرد: از تعامل و همکاری خوب مدیریت ذوب آهن، قدردانی می کنم 
و قطعاً با توجه به شناخت خوب مهندس رخصتی از شرایط منطقه و ذوب 
آهن اصفهان، این همکاری قوی تر و مســنجم تر تداوم می یابد. وی افزود: 
توســعه ذوب آهن اصفهان و شهرســتان لنجان، در نهایت خدمت به نظام 
مقدس جمهوری اسلامی است که موجبات رضایت مردم را فراهم می سازد.

تشریح اولویت های ذوب آهن
رخصتی نیز با تبریک فرارســیدن ایام الله دهه فجر، گفت: حجت الاسلام 
باقریان به عنوان امام جمعه زرین شهر در واقع امام این منطقه هستند و در 
همه امور شهرستان، تصمیمات موثر و سازنده ای دارند. سرپرست مدیریت 
عامل ذوب آهن اصفهان، حضور بیشــتر در مراودات اقتصادی منطقه برای 
کمک به توسعه شهرســتان را از اولویت های این شــرکت دانست و افزود: 
تعامل و همکاری برای حل مشکلات منطقه و سازمان و همچنین تشریک 
مســاعی در امور مشــترک همچون محیط زیست، اشــتغال، فعایت های 

فرهنگی و … با قدرت ادامه می یابد.
 ایرج رخصتی همچنین در دیدار با سرپرست فرمانداری شهرستان لنجان 
ضمن تبریک ایــام الله دهه فجر و انتصــاب وی گفت: آقــای محمدی به 
عنوان مقام مسئول شهرستان، آشــنایی کامل با ذوب آهن اصفهان دارد و 
در مســئولیت قبلی نیز تعامل خوبی با این مجتمع عظیم صنعتی داشت. 
وی با اشاره به اینکه تعامل با فرماندار شهرســتان به عنوان رئیس شورای 
تامین، برکات بسیاری برای منطقه و سازمان دارد، افزود: سازماندهی منطقه 
هواشناســی که ایجاد اشــتغال منطقی و موثر را در پی دارد و معضلات و 
نابســامانی های مربوطه را کاهش می دهد، از طریق همکاری با مسئولین 

منطقه امکان پذیر است.
 سرپرست فرمانداری شهرستان لنجان نیز در این دیدار از تعامل و همکاری 
ذوب آهن قدردانی کرد و ضمن آرزوی موفقیت برای رخصتی در مسئولیت 
جدید، گفت: فعالیت این مجتمع عظیم صنعتی در آرامش و بدون حاشیه، 
ضمن تاثیرات مثبت و سازنده ای که برای ســازمان و منطقه دارد، آرامش 
بیشتر و توسعه منطقه را نیز در پی خواهد داشت و بنابراین برای حفظ این 

آرامش، تمام تلاش خود را می کنیم.

توسعه همکاری های دوجانبه
سرپرســت مدیریت عامل ذوب آهن اصفهان همچنین در دیدار با حسین 
رجایی نماینده مردم شهرستان لنجان در مجلس شورای اسلامی بر مسائلی 
همچون توســعه همکاری های دوجانبه در جهت رفع مشکلات منطقه و 
کارخانه ذوب آهن، توسعه فعالیت های مشارکتی در حوزه های مختلف و 
افزایش تعامل و همفکری بین مسئولین به منظور هم افزایی توانمندی ها 

تاکید کرد .
وی، جوان گرایی و احترام به پیشکســوتان را از جملــه اولویت های کاری 
خود دانست و افزود: فعالیت های مشترک باید به گونه ای برنامه ریزی شود 
که منافع سازمان و منطقه همزمان تامین گردد. سرپرست مدیریت عامل 
ذوب آهن اظهار داشت: باید مشکلات ذوب آهن را با استفاده از همه امکانات 
و نظرات کارکنان حل کنیم و در ارتباط با معادن باید رابطه برد- برد تعریف 
شود و به منافع همه احترام بگذاریم. وی افزود: بهره وری امروز در کارخانه 
یک اولویت است که از طریق کاهش مصارف و باز تعریف نوع مصارف امکان 

پذیر است.
حسین رجایی نماینده مردم شهرستان لنجان در مجلس نیز ضمن تبریک 
مســئولیت جدید مهندس رخصتی، گفت: ذوب آهن اصفهــان از جمله 
پیشگامان صنعت کشور اســت که در کل کشور منشــا اثر شد و توانست 

صنعت کشور را تحت تاثیر قرار دهد. 
وی افزود: این مجتمع عظیم صنعتی به همه جای کشــور خدمات ارائه داد 
به همین دلیل کمتر توانست توسعه های خودش را پیگیری نماید. رجایی 
اظهار داشت: ذوب آهن با تامین مواد اولیه، تولید و بهره وری بیشتر می تواند 
به توســعه اشــتغال کمک کند و هم با انجام پروژه های زیست محیطی به 
حفظ محیط زیست کمک نماید .وی افزود: ذوب آهن در خصوص مباحث 
زیست محیطی تلاش زیادی کرده است ولی باتوجه پیشرفت تکنولوژی  و 
امکانات، لازم اســت که باز تعریف جدیدی از این فعالیت ها صورت گیرد و 
سلامت مردم منطقه بیشتر تضمین شود. نماینده مردم شهرستان لنجان 
در مجلس شورای اسلامی گفت: در مورد مسئولیت های اجتماعی هم ذوب 
آهن کارهای موثری از جمله در زمینه اشــتغال انجام داده اما باید بر اساس 

تکالیف قانونی واخلاقی به منطقه بیشتر کمک کند. 
وی افزود: امروز افزایش تولید، بهره وری و توســعه اشتغال تکلیفی از سوی 
رهبری معظم انقلاب اســت و ما باید تبعیت کنیــم همینطور که توجه به 

سلامت مردم ومحیط زیست نیز دستور معظم له هست.

اولویت ذوب آهن؛
توسعه مراودات اقتصادی با منطقه

سرپرست مدیریت عامل ذوب آهن تشریح کرد :

 نوسان: بیست و پنجمین نمایشگاه 
لوازم خانگی اصفهان طی روزهای 
بیستم تا بیست و سوم بهمن ماه ۱۴۰۰ 
میزبان برندهای مطرح فعال در حوزه 

لوازم خانگی خواهد بود.
به گزارش نوسان و به نقل از روابط عمومی 
نمایشگاه بین المللی اصفهان، این نمایشگاه 
که طی چهار روز برپا می شود، ۸۴ شرکت 
فعال در حوزه لوازم خانگی را گرد هم جمع 
کرده تا مخاطبان نمایشگاه با جدیدترین 

کالاها و محصولات این بخش آشنا شوند.
نمایشگاه لوازم خانگی اصفهان در این دوره 
بیش از ۱۶ هزارمترمربع مســاحت دارد و 
شرایطی فراهم آورده تا شــرکت هایی از 
استان های اصفهان، تهران، البرز، آذربایجان 
شرقی، اردبیل، خوزستان و خراسان رضوی 
به ارائه دســتاوردها و توانمندی های خود 
بپردازند. از جمله محصــولات و کالاهایی 
که در این نمایشگاه به نمایش درمی آیند 
می توان لوازم برقی بزرگ و کوچک مانند 
یخچال، فریزر، ماشین لباسشویی، ماشین 
ظرفشویی، چرخ گوشــت، چرخ خیاطی، 
آبمیوه گیــری، ظــروف چینــی، ظروف 

آشپزخانه و... را نام برد.
در بیست و پنجمین نمایشگاه لوازم خانگی 
اصفهان همچنین برندهای مطرحی نیز 
حضور دارند که از آن جمله می توان به اسنوا، 
دوو، هیمالیا، کلور، لوپز، المیرا، زرین، بست، 
بیمکث، تسکو، ســپاهان جارو، پاکتین، 
کاندید، بلزا، بنفشــه، مهیارگاز، تکنولند، 
تکنولایو، تکنوسان، مادیران، جی پلاس، 
امرسان، گوفر، یخساران، رسو، ماکسینی، 
جنرال بینو، داتیس، ســیلئان، دیپوینت، 
پیلوت، ساتیا، ژانومه، البرز تهویه، میکرولب، 
زیرووات، کندی، پاکشوما، سوندا، تولیپس، 
سوزوکی، پارس خزر، نانیوا، کاخلر، ارشیا 
الکتریک، رســت ورد، رنزو، فراشر، زنیت، 
کاستلو، بلسون، سان کالا، ووپ، گابی ین، 
جنرال فیت، فریدولین، جی سان، یرواستار 

و بلانتون اشاره کرد.
معرفی هر چه بهتر و بیشتر تولیدکنندگان 
داخلی، کســب درآمدهای ارزی بیشتر، 
توسعه صادرات غیرنفتی و همچنین توسعه 
بازار داخلی صنعت لوازم خانگی از مهمترین 
اهداف برگزاری بیست و پنجمین نمایشگاه 

لوازم خانگی اصفهان به شمار می رود.
علاقمندان بــه بازدید از این نمایشــگاه 
می توانند از ساعت ۱۳ تا ۲۰ روزهای ۲۰ تا 
۲۳ بهمن ماه به نمایشگاه بین المللی اصفهان 
واقع در کمربندی شــرق، روبروی منطقه 

روشن دشت مراجعه کنند.
شایان ذکر اســت، این نمایشگاه به عنوان 
مهمترین رویداد تخصصــی و بزرگترین 
گردهمایی فعالان لوازم خانگی در استان 
اصفهان است و شرکت نمایشگاه بین المللی 
اصفهان در مــکان جدید خــود فرصت 
مناسبی برای بازدیدکنندگان فراهم ساخته 
تا با شناخت و آشنایی بیشتر با محصولات 
این صنعت اقدام به تهیه محصولات مدنظر 
خود نمایند. برپایی سالانه بیش از ۴۰ رویداد 
نمایشگاهی و تلاش برای بهبود ارتباطات 
تجاری شــرکت های بخش خصوصی با 
ذی نفعان و ایجاد شــرایطی برای نمایش 
دستاوردها و پتانسیل های فعالان اقتصادی، 
از جملــه اصلی ترین رویکردهایی اســت 
که شرکت نمایشگاه بین المللی اصفهان 
دنبال می کند تا شرایط بهبود بازار را برای 
نقش آفرینان اصلی حــوزه اقتصاد فراهم 
کند. همچنین به گفته مدیرعامل نمایشگاه 
بین المللی اصفهان، رویکرد جدید شرکت 
نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان، 
تسهیلگری کسب وکارهای اقتصادمحور 
و حمایــت از صادرات، مشــاغل خانگی و 

شرکت های دانش بنیان است.

عظیم ثابت کارشــناس بازار سرمایه، بورس 
ایران را یک بورس بومی شده می داند و اظهار 
می کند: ما بر اساس اســتاندارد های دنیا کار 
نکردیم و یا کم کار کرده ایم. اگر قرار اســت 
بورس ما توسعه یابد باید از بورس های موفق 
دنیا الگوبــرداری کنیــم. گرچه ملاحظاتی 
در خصوص بحث هــای تطابق با مســائل 
شــریعت داریم که خوشــبختانه سازمان 
بورس دارای کمیته فقهی است که می تواند 
در استانداردسازی یک ســری موارد کمک 
بسیاری کند. مثل کشور های مسلمانی که 
استاندارد ســازی کرده انــد از جمله ترکیه، 
اندونــزی، مالزی و… تــا بتوانیــم ما هم 
الگوبرداری را با ســاختار های دینی خودمان 
تطبیق بدهیم. کارشــناس بازار ســرمایه 
در گفت و گو با »جهان صنعت« با اشــاره به 
راه اندازی بورس تهران از ســال ۱۳۴۶ عنوان 
می کند: در واقع شروع مجدد بورس در سال 
۱۳۶۸ بود که تاکنون حدود ۳۲ ســال از آن 
می گذرد. قطعا طی این سال ها اتفاقات خوبی 
در بورس افتاده است از جمله اینکه نهاد سازی 
و ابزار سازی شده و ارزش معاملات رشد کرده 
است. همچنین نمادهای بیشتری در بورس 
جذب شــده اند و برای دولت و بســیاری از 
شرکت ها از طریق بورس تامین مالی صورت 
گرفته است. او می افزاید: بورس از جنبه های 
مختلف رشد کرده که جای مباهات دارد. اما 
به نظر من هنوز هم با یک بورس اســتاندارد 
و پیشــرفته فاصله زیادی داریم و امیدواریم 
که بتوانیم زیرســاخت ها را فراهم کنیم. این 
کارشناس بازار ســرمایه بخشی از مشکلات 
بازار سرمایه طی این ســال ها را به تحریم ها 

مربوط می داند و علت بخشی دیگر را در عدم 
ارتباط بورس ایران با بورس های پیشرفته دنیا 
جست وجو می کند که سبب شده است بازار 
سرمایه ایران از توسعه و رشد آنها بی نصیب 
بماند. او تاکید می کنــد: هنوز هم به محض 
اینکه معاملات بورس خوب می شود، بلافاصله 
سیستم ها هنگ می کنند. بورس سال گذشته 
به خصوص در دو ماه تیر و مرداد رشد زیادی 
کرد اما ما مشکل سامانه معاملاتی را داشتیم 
که باعث شــد معاملات بازار به دو نیمه اول و 

دوم تقسیم شود. 
در این حالت در نیمه دوم خیلی از سهم ها رشد 
بی رویه داشتند که به ریزش بورس دامن زدند؛ 
اگر ما ساختار معاملاتی خوبی داشتیم شاید 
این اتفاقات نمی افتــاد؛ در بورس های موفق 
دنیا صبح و عصر و حدودا روزی هفت ساعت 
معامله انجام می شود ولی ما برای چهار ساعت 

زمان هم دچار مشکل هستیم.

مافیاهایی که چنبره زده اند!
یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
نیز معتقد است: که نبود برنامه در یک کشور 
توسط دولت ها باعث می شود مافیاهایی که در 
جاهای خوب اقتصادی کشور چنبره زده اند، 
بیشترین نفع و ســود را ببرند. رضا حسینی 
قطب  آبادی افــزود: در بحث بورس هم دولت 
قبلی یک ســری اقداماتی انجام داد که باعث 
ضرر و زیان به مردم شــد و ایــن دولت هم 
برنامه ای برای بورس ندارد! این نماینده مجلس 
اظهار کرد: بورس اصلا بــرای خود دولت هم 
تعریف نشده است و نمی داند بورس چیست و 

می خواهد چه بکند.

حســینی قطب آبادی اظهار کرد: همه دنیا 
می آیند از محل تجمیع سرمایه های مردمی 
و سرمایه گذاران برای پیشبرد امور زیربنایی 
کشورشان استفاده می کنند که هم به سهام دار 
عایدی می رسد و هم برای کشور خوب است. 
اما ما اینجا می بینیم که مــردم با هر دلیل و 
انگیزه ای زندگی خود را فروخته اند و در بورس 
سرمایه گذاری کردند اما نه خود دولت عُرضه 
استفاده کردن داشت و نه مردم توانستند سود 
ببرند و دولت سرمایه های آنان را هم به باد داد 
و موجب نارضایتی، ورشکستگی، اختلافات 

اجتماعی و خانوادگی آنان شد. 
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در گفت 
و گو با انتخاب در مورد برنامه های اقتصادی 
دولت، اظهار کرد: در حال حاضر من برنامه ای 
برای بورس نمی بینم که دولت بخواهد نه تنها 
از ظرفیت بورس بلکه از ســایر ظرفیت های 
اقتصادی کشــور اســتفاده کند. همچنین 
بودجه تنظیم شده برای سال ۱۴۰۱ هم نشان 
می دهد که در سال آینده مردم باید شاهد تورم 
و افزایش قیمت ها باشــند و من فکر می کنم 
آنقدر فشارها بر مردم زیاد شود که بحث بورس 
یادشان برود. وی در پاسخ به این پرسش که 
نقش مجلس در این وضعیت چیست، مطرح 
کرد: مجلــس نقش نظارتــی و قانونگذاری 
دارد و باید از ابزار خود، از تذکر و طرح ســوال 
گرفته تا اســتیضاح، در این راســتا استفاده 
کند. تذکرات داده می شود اما متاسفانه طرح 
ســوالات در نیمه راه خنثی می شود و ناکام 
می ماند. حسینی قطب آبادی عنوان کرد: در 
مورد استیضاح هم که اصلا اجازه انجامش را 
نمی دهند و به اشکال گوناگون ما را تحت فشار 

و لابی های مختلف قرار می دهند که نه بتوانیم 
استیضاحی را به نتیجه برسانیم و نه کاری را در 

جهت دفاع از حق و حقوق مردم انجام دهیم.
وی افزود: از آن طرف دولت اعلام می کند ما 
با مجلس هماهنگ و همراه هســتیم اما من 
کاملا آن را کذب می دانم. اصلا چنین نیست 
و دولت تاکنون هیــچ هماهنگی با مجلس 
در هیچ زمینه ای نداشــته است. این نماینده 
مجلس ادامه داد: از ســوی دیگر هم رییس 
مجلس به دلیل رعایت برخی جوانب، سکوت 
اختیار می کند یا در این موضوع که مجلس 
و دولت هماهنگ هســتند، تنها شعارش را 
می دهد. بنابراین این مجلس است که سنگ 
زیرین آسیاب شده اســت. همه فشار ها روی 
مجلس اســت و مردم و اصناف مختلف همه 
خواسته هایشان را به ما نمایندگان می گویند 
و ما دائم باید صدای مردم و اهانت های برخی 
افراد را بشنویم به دلیل اینکه دولت کارش را 

بلد نیست و برنامه ای ندارد.

دولتمردان »بورس  دوست« نیستند
مهدی ســماواتی، کارشــناس و فعال بازار 
سرمایه، در گفت وگو با اقتصاد آنلاین با اشاره به 
مصوبات دولت برای حمایت از بورس می گوید: 
به نظر می رسد دولت همان سیاست قدیمی 
خود را به کار گرفته کــه در آن طرحی را ارائه 
می کند و اگر کسی اعتراض نکرد آن را تایید 
و تصویب می کند. اما اگر به آن اعتراض کردند، 
بسته را کمی تعدیل می کند؛ به عبارتی در واقع 
بازار را به مرگ می گیرد تا به تب راضی شود. 
وی رشدهای اخیر بورس را ناشی از هیجانات 
معامله گران دانست و تصریح کرد: با نگاهی به 
حجم معاملات می توان فهمید که مثبت های 
بازار دستوری بود. در کل امیدی وجود ندارد که 
این رشد پایدار باشد و اتفاقات مثبتی در بازار 
رخ دهد. تا وقتی این بسته ها اجرایی نشوند، 
بازار واکنشــی به آن ها نشان نخواهد داد. این 
کارشناس بورس در ادامه گفت: موضوع بورس 
فراتر از این بســته های حمایتی است. دولت 
کســری بودجه دارد و از هر جایی که بتواند 
کسری خود را تامین می کند. حال اگر سازمان 
و بخش مربوطه به این موضوع اعتراضی کرد، 
کمی تعدیــل انجام می دهد امــا در کل این 
موضوع برقرار است. وی افزود: مشخص نیست 
که این بسته های حمایتی چه پشتوانه ای دارند 
و کسری بودجه حاصل از آن ها به چه شکل 
جبران خواهد شــد. اگر قرار باشد که دوباره 
مردم جبران این کسری بودجه را تقبل کنند، 

که تنها خودمان را گول زده ایم
. لطفا دوستان قبل از ارائه این بسته ها توضیح 
دهند که چگونه می خواهند کسری بودجه 
ناشی از آن ها را جبران کنند؟ سماواتی تاکید 
کرد: اساسا نگاه هیج دولتی در ایران، »بورس 
دوست« نیست. یادمان نرفته است که در سال 
۹۳ بخش بزرگی نماینده ها مجلس، بورس را 
قمارخانه خطاب می کردند و این نگاه عوض 
نشده است. اقتصاد بورس محور، باید اقتصادی 
سرمایه ای باشد اما اقتصاد ایران سوبسیدی و 

پوپولیستی است.

بورس دولتی
  گزارش

برگزاری نمایشگاه 
لوازم خانگی اصفهان 

citizen

فعالان می گویند: دولت بازار را به مرگ می گیرد تا به تب راضی شود!

 نوسان :  مدیر عامل آبفای استان اصفهان 
گفت: ۶ طرح بزرگ شــرکت آب و فاضلاب 
اصفهان با اعتباری بالغ بر ۳۳۱ میلیارد تومان 
در دهه مبارک فجر آماده افتتاح و بهره برداری 

است.
هاشم امینی با اعلام این خبر، اظهار کرد: این 
طرح ها شامل چهار طرح آبرسانی شهری و 
روستایی، یک آزمایشگاه آب و یک آزمایشگاه 
فاضلاب اســت که با صرف هزینه ای بالغ بر 

۳۳۱ میلیارد تومان به اجرا درآمده است.

مدیر عامل آبفای اســتان اصفهــان، افزود: 
خط اضطراری آبرسانی به اصفهان بزرگ به 
طول۱۲.۳ کیلومتر و قطر ۱۴۰۰ میلیمتر، 
مرحلــه اول طرح آبرســانی به شــهرهای 
باغ بهادران و باغشــاد و روســتاهای مسیر 
به طول ۱۸ کیلومتــر و قطــر ۲۰۰ و ۵۰۰ 
میلیمتر، طرح آبرسانی دهاقان به طول ۴۷ 
کیلومتر و قطر ۳۰۰ میلیمتر و طرح آبرسانی 
مورچه خورت به طول ۴۴ کیلومتر و قطر ۲۰۰ 
و ۳۰۰ میلیمتر، مهم ترین این پروژه ها هستند 

که با هدف تامین آب شرب پایدار مشترکین 
ساکن در این مناطق اجرا شده است.

به گزارش نوسان و به نقل روابط عمومی آبفای 
استان اصفهان، امیری گفت: آزمایشگاه فیزیکو 
شیمیایی و میکروبیولوژی آب چاه های فلمن 
با هدف پایش نمونه های میکروبی، بیولوژی و 
فیزیکوشیمیایی مناطق غربی و شمالی استان 
اصفهان و آزمایشــگاه تصفیه خانه فاضلاب 
جنوب از دیگر طرح هایی است که در دهه فجر 

آماده بهره برداری هستند.

مدیر عامل آبفای استان اصفهان اعلام کرد:

 بهره برداری از 6طرح آبفا در استان اصفهان

ماه هاست که بازار سهام نتوانسته انتظارات سرمایه گذاران را برآورده کند و شاهد خروج سیل آسای 
نقدینگی بوده است. برخی فعالان بازار سرمایه این امر را ناشی از نگاه قلکی دولتها به بورس می 
دانند و تاکید دارند که اساسا نگاه هیج دولتی در ایران، »بورس دوست« نبوده است: "دولت همان 
سیاست قدیمی خود را به کار گرفته که در آن طرحی را ارائه می کند و اگر کسی اعتراض نکرد آن را تایید و تصویب 
می کند. اما اگر به آن اعتراض کردند، بسته را کمی تعدیل می کند؛ به عبارتی در واقع بازار را به مرگ می گیرد تا به 
تب راضی شود". اینروزها هرچند کمی رنگ سبز چاشنی بازار سرمایه شده؛ اما فعالان بازار آن را پایدار نمی دانند؛

هفته نامه نوسان
گروه بازرگانی
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ایمان دو نیم است نیمی از آن شكیبایی و 
نیمی دیگر سپاسگزاری است. 
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 سهند وفایی

حرف نخسـت( این روزهـا، موضوع دریافـت مالیـات از ثروت کـه اخیرا از 
سـوي دولت در بطن بودجه ۱۴۰۱ گنجانده شـده، منشـأ مباحث فراواني در 
فضـاي عمومـي و محافل تخصصي کشـور شـده اسـت. از مردم کوچـه و بازار 
گرفتـه تا اسـاتید اقتصادي و دانشـگاهي ابعـاد و زوایـاي گوناگون این تصمیم 
را ارزیابـي مي کننـد و در »رد« یـا »قبـول« آن صحبـت مي کنند. شـخصا بنا 
بـر دلایـل کاملا علمـي و تجربي معتقـدم، این تصمیم دولـت نه تنها کمکي 
بـه بهبود شـاخص هاي اقتصادي کشـور نمي کند بلکـه به عاملي در راسـتاي 
رشـد تکانه هـاي تورمـي بـدل مي شـود. مي پرسـید، چطـور؟ لطفـا بـه ادامه 

یادداشـت توجه کنید.
دوم( دولـت در ظاهـر اعـلام کـرده بـراي جبـران کسـري بودجـه اش و در 
راسـتاي تامیـن منابع مالـي مورد نیاز خـود به جاي روش هـاي غیر اقتصادي 
ماننـد اسـتقراض از بانـک مرکـزي و چاپ اسـکناس از طریق مالیات سـتاني 
)مالیـات از ثـروت( تامیـن کنـد. اما ایـن ظاهر و لایه سـطحي ماجرا اسـت و 
در لایه هـاي عمیـق ماجراهـاي دیگري نهفته اسـت. واقع آن اسـت که دولت 
بـا یـک چنین تصمیماتي نـه تنها بـاري از دوش اقشـار مختلف برنمـي دارد، 
بلکـه فشـارهاي مضاعفـي را بـر گرده هـاي آنان تلنبـار مي کند. یعنـي دولت 
یـک بـار از طریق تـورم، قدرت خریـد عموم مـردم را کاهش مي دهـد، ارزش 
دارایـي آنـان را کمتـر مي کنـد و... و یک بـار نیـز از طریـق دریافت مالیـات از 
تـورم. نتیجـه ایـن تصمیم در اقتصاد و معیشـت مـردم چگونه بـروز مي کند؟
سـوم( این حرکت دولت بدون تردید منجر به تورم بیشـتر در بازار خود رو و 
متعاقب آن سـایر بازارهاي کشـور مي شـود. دولت در شـرایطي اعلام کرده که 
قصـد دارد از ثـروت مالیـات دریافت کند که کشـور با تورم بـالاي ۴۰درصدي 
روبه روسـت. در واقـع دولـت ایـن تصمیم را به عنـوان یک پایـه مالیاتي اتخاذ 
کرده اسـت. مقایسـه تطبیقي مالیات دریافت شـده با کسـري بودجه عمیقي 
کـه دولـت بـا آن روبه روسـت، نشـان مي دهد، حجـم مالیات هـاي دریافتي از 
دارایي هایـي چون خودرو و مسـکن بـه اندازه اي نازل اسـت که کمکي به حل 
مشـکل کسـري بودجـه نمي کنـد، تنها تاثیـري که ایـن تصمیم در سـاختار 
اقتصـادي کشـور به جاي مي گذارد آن اسـت که باعـث افزایش قیمت خودرو 
مي شـود. تجربـه ثابت کرده اسـت که در یـک چنین مواقعي، سـوداگران بازار 
خـودرو هـر هزینـه مضاعـف را )عـوارض، مالیـات و...( بر قیمت خودرو سـوار 
مي کننـد. بـه عنوان نمونه اگـر مالیات از یک خـودروي ۱الي ۲میلیارد توماني 
را ۴۰میلیـون تومـان فـرض کنیم، بعـد از اجراي طـرح مالیـات از خودروهاي 
لوکـس مي تـوان مطمئن بود که قیمـت این نوع خودروهـا، ۴۰میلیون تومان 

)جـدا از نرخ تـورم( افزایش پیـدا مي کنند. 
چهـارم( در واقـع دولـت بـا این تصمیم بر نوسـانات بـازار خـودرو مي افزاید. 
نبایـد فرامـوش کـرد، خـودرو در کشـور یـک بـازار انحصـاري اسـت، واردات 
خـودرو ممنـوع اسـت و هـر تصمیـم بـدون مطالعـه در بـازار خودرو، نوسـان 
مي آفرینـد. ایـن رونـد دقیقـا درخصـوص بازار مسـکن نیز مشـاهده شـد، در 
شـرایطي کـه دولـت تصور مي کـرد از طریق مالیـات از خانه هـاي خالي باعث 
بهبود وضعیت بازار مسـکن مي شـود، امـا در عمل اتفاقي کـه رخ داد، افزایش 
قیمـت مسـکن و چنـد برابـر شـدن قیمت اجـاره و رهن مسـکن در سراسـر 
کشـور بـود. براسـاس اصل همگرایـي بازارها هر نوسـاني در یک بـازار در یک 
بـازه زمانـي مشـخص در سـایر بازارهـا نمایان مي شـود. یعني زمانـي که نرخ 
خـودرو بنـا به هـر دلیلي افزایش پیـدا کند، نتیجـه آن در بازارهـاي ارز، طلا، 
بـورس و مسـکن نیـز نمایان مي شـود. زماني کـه بازارهاي اصلي کشـور دچار 
نوسـان شـود، بـازار اقـلام مصرفي و خدمات کشـور نیـز دچار تکانه مي شـود. 
بنابرایـن دولـت بـا یـک چنیـن تصمیمـي نـه تنهـا کمکـي به حل مشـکل 
کسـري بودجـه اش نمي کنـد بلکـه سـایر بازارهـاي کشـور را دچـار انتظارات 

تورمـي فزاینـده و رشـد قیمت هـا مي کند.
پنجم( پرسشـي کـه با این توضیحات ممکن اسـت به ذهن خطـور کند آن 
اسـت کـه در ایـن شـرایط چـه تصمیم معقولـي مي تـوان اتخاذ کـرد که هم 
نیازهـاي بودجـه اي دولت را تامین کنـد و هم تبعات نوسـاني در بازارها ایجاد 
نکنـد؟ راهـکار معقـول این بـود که دولت عـوارض تعـدد دادوسـتد از خودرو 
)یـا مسـکن و...( دریافـت مي کرد تا هم هیجانـات بازار مهار شـود و هم اینکه 
از رویکردهـاي مولـد در برابـر رویکردهـاي سـوداگرانه حمایت صـورت گیرد. 
ماننـد تصمیمـي که درخصوص عوارض خروج از کشـور گرفته شـد، مي شـد 
این طـور برنامه ریـزي کـرد کـه از سـوداگري در بازار خـودرو مالیـات دریافت 
شـود. بـه این صـورت که اگر فـردي در طول سـال، ۳الي ۴بـار معامله خودرو 
داشـته باشـد، بایـد مالیـات تصاعـدي پرداخـت کند. ایـن درحالي اسـت که 
جهت گیـري فعلـي دریافـت مالیـات از خـودرو، متوجـه مصرف کننده اسـت. 
فـردي کـه سـال ۹۷، حـدود ۲۰۰میلیـون تومـان بـراي خرید خـودرو صرف 
کرده اسـت، امـروز باید ۴۰الي ۵۰میلیـون تومان براي خـودروي خود مالیات 
دهـد. چـرا؟ چون تصمیمات دولت باعث مالیات شـده و هزینـه این مالیات را 
دولـت از مصرف کننـده مي گیـرد. این رویکرد معقول نیسـت و دولت مي تواند 

بـه جاي قیمـت بر رفتارهاي سـوداگرانه مالیـات و عـوارض وضع کند.
ششـم( احتمـالا مانند بسـیاري از تجربیـات قبلي مي تـوان پیش بیني کرد 
کـه دولـت بـدون توجـه به هشـدارها تصمیم خـود را مي گیـرد و مجلس هم 
مصوبـه اجـراي آن را صادر مي کنـد. احتمالا مردم و کارشناسـان هم اعتراض 
مي کننـد، امـا نتیجـه اي در بـر نخواهـد داشـت تـا زماني کـه دولت خـود به 
تجربـه درک کنـد کـه تصمیم اشـتباهي اتخاذ کرده اسـت. اما واقع آن اسـت 
کـه در بطـن ایـن آزمـون و خطاهاي پایان ناپذیـر این مردم هسـتند که دچار 
مشـکلات عدیـده معیشـتي و اقتصـادي مي شـوند.  اي کاش تصمیم سـازان 
کشـور، یـاد مي گرفتنـد قبـل از اتخـاذ هـر تصمیمي بـه نتایج آن نیـز توجه 

کننـد و از رویکردهاي کارشناسـي و تخصـص بهره گیرند.
اما دریغ...

بایدن در پاسخ به خبرنگار فاکس نیوز که از او می پرسد آیا فکر 
می کنید تورم در انتخابات میان دوره ای کنگره برایتان هزینه 
سیاسی خواهد داشت می گوید: »تورم بیشتر یه دارایی خوبه! 
چه احمق مادر … ای هســتی« حالا اینکه این سخنان رو 
وقتی گفته که فکر می کرده میکروفون بسته اس یا نه موضوع 
بحث ما نیست! این هم که فحش ناموسی میده موضوع بحث 
ما نیســت! اون جمله اولش موضوع بحث ماست که از صد تا 

فحش ناموسی برای اقتصاد خونده ها و اقتصاد دان ها بدتره! 
تورم یعنی افزایش سطح عمومی قیمت ها. یعنی همه کالاها 
در اقتصاد تقریبا با هم گرون میشن ولی یکی بیشتر و دیگری 
کمتر. این اتفاق وقتی می افته که نقدینگی یا همون چاپ پول 

زیاد شده باشه. 
در حالت عــادی و بدون افزایش نقدینگــی، وقتی یک کالا 
گرون بشه کالای دیگه ارزون میشه و شما تورمی به معنای 

افزایش سطح عمومی هم قیمت ها رو حس نمی کنید. حالا 
اینکه رییس جمهور آمریکا به عنوان کشوری که تکنولوژی 
کنترل تورم رو از دهه ۸۰ میلادی عملا توانســت در دست 
بگیره و از اون سال تورم های آمریکا و البته دنیا تک رقمی شد 
و از ۱۹۹۰ تقریبا به زیر ۵ درصد رسید و با کنترل پول همان 
جا باقی ماند! حالا این تورم حــدود ۷ درصدی آمریکا که در 
۳۰ سال گذشته بی سابقه بوده یک شوک بزرگ برای خانوارها 
ایجاد کرده که حتما در انتخابات کنگره موثر خواهد بود. اما 
این هم بحث ما نیســت! تورم باعث کاهش قدرت خرید می 
شود پس یک دارایی خوب نیست! تورم فقط برای یک دهک 
بالا و خصوصا برای یک صدک بالای جامعه که بایدن هم جزو 
آنهاست باعث افزایش ثروتشان می شــود چون دارایی زیاد 
دارند و دارایی ها مثل مسکن و … هم با تورم بالا میروند )این 
قسمت را که ایرانی ها خیلی خوب می فهمند( اینکه یک رییس 
جمهور بگوید تورم دارایی خوبیه فارغ از اینکه بلحاظ اقتصادی 
خطاست و به معنای نفهمیدن اصول اولیه اقتصاد است، انگار 
که فقط به ارزش املاک و دارایی های خــودش نگاه کرده و 
اصلا ذره ای دغدغه مردم و زندگی آنها را ندارد! حس می کنم 
بسیاری از مسئولین ما هم در مورد تورم، واقعی شدن نرخ ارز و 
انرژی و … همین حس بایدن را دارند! فقط به روی خودشان 
نمی آورند! وگرنه چرا یک مسئول باید از ارز ترجیحی یا قیر 

رایگان دفاع کند؟! 
چون خودشان بیشتر از اینها استفاده می کنند و رانت ویژه 

دارند دلشان میخواهد این وضعیت حفظ شود.

در سال هاي اخیر میزان تجارت تهران و واشنگتن تحت تاثیر مسائل سیاسي بوده 
است. به طوري که میزان تجارت ایران و ایالات متحده امریکا در سال ۹۹ نزدیک 
به ۸۰ میلیون دلار بوده که رقم ناچیزي در تجارت جهاني است. در آمار منتشره 
سازمان توسعه تجارت به استناد آمار گمرک میزان تجارت دو کشور ۷۹ میلیون و 
۹۷۲ هزار دلار در سال ۹۹ بوده است. این آمار حاکي از کاهش ۳۹ درصدي نسبت 

به سال پیش از آن دارد. 

در ماه هاي اخیر اندازه تخم مرغ هایي که به بازار عرضه مي شوند بسیار کوچک و موجب 
تعجب خریداران شده است. در این راستا، ناصر نبي پور، رییس هیات مدیره اتحادیه مرغ 
تخم گذار استان تهران درباره دلایل کوچک شدن سایز تخم مرغ ها گفت: زماني که سن مرغ 
کم باشد اندازه تخم مرغ هم کوچک مي شود و هر چه مرغ پیرتر مي شود اندازه تخم مرغ نیز 
بزرگ تر خواهد شد. وي اضافه کرد: بسیاري از مرغ هایي که در حال حاضر تخم مي کنند 
حدود هشت ماه سن دارند و همین مساله روي اندازه تخم مرغ تولیدي موثر است.

چرا تخم مرغ ها كوچك شده اند؟افزایش ۱۸ درصدي  مبادلات ایران و آمریکا

نمایش مالیاتي عامه پسند
 بودجه 

 تورم
  کیاست

آیا » تورم« دارایی است؟
نگاره

بازار

در ایـران بـه جـای واژه بلنـد »خـودرویِ گـران قیمت و 
کم کیفیـتِ داخلـی« می گوییـم لگـن! و سال هاسـت که 
مـا همیشـه از خود می پرسـیم کـه چـرا کار ما بـه لگن 
کشـید؟ لگن هایي که حـالا ارزان ترین شـان صد میلیون 
شـده! چندی پیش گـزارش تحقیق و تفحـص مجلس از 
صنعت خودروسـازي قرائت شـد. این »مثنـوي لگن نامه« 
توضیـح مي دهد که»چـرا هنوز لگن سـوار مي شـویم؟« 

با خوانـدن این گـزارش:
می فهمیم تیم تفحص به این جمع بندی رســیده است که قیمت هاي 
دستوري و عرضه خودرو به قیمت هاي زیر قیمت بازار، درآمدهاي هنگفت 
به جیب واسطه ها سرازیر مي کند. روي هر پراید حدود ۳۰ میلیون تومان 
از جیب مصرف کننده نهایي به دلالان و افراد داراي امتیازات ویژه منتقل 

مي شود! 
مي فهمیم نیروي انساني ۱۲ درصد هزینه تولید خودروست در حالی در دنیا 
حدود ۴ درصد است؟ حالا چرا این خودروسازان ایران اینقدر مازاد نیروی 
انسانی دارند؟ خودروسازي  ها تبدیل شده اند به آژانس کاریابی برای برخی 

مقامات ذینفوذ! 
می فهمیم مقامات دستور داده بودند در ســنگال کارخانه خودروسازي 
احداث شود؛ شد؛ برق نداشتند؛ تعطیل شــد. قابل واگذاري و فروش هم 
نیست. این ها می شود هزینه سوخت شده، هزینه سوخت شده هم می آید 

روی قیمت ماشین!
مي فهمیم که دولت و سازمان بازرسی با اجبار خودروسازان به فروش فوری، 
پیش فروش و قیمت  گذاری دستوری اشتباه، ۳۰ هزارمیلیارد تومان به دو 

خودروساز بزرگ زیان وارد کرده اند. این زیان را چه کسی باید جبران کند؟ 

مي فهمیم که تعــارض منافع و مداخله دولت و نهادهای سیاســت گذار 
بازار، خودروسازان، هیئت مدیره و مدیران عامل شرکت های خودروساز، 
سهامداران، مجلس، تأمین کنندگان خاص، نهادهای نظارتی، قضایی و 
امنیتی، نظام فروش، نمایندگان فروش و سازمان های متولی نظارت کیفی و 
توسعه استانداردها )کسي دیگه نبود؟!!( باعث ناکارآمدي و فساد شده است. 

کشور هنوز قانون مدیریت تعارض منافع ندارد! 
مي فهمیم، طی سنوات گذشته )۱۳۸۸ تا ۱۳۹۱( عدم رعایت اصول اولیه 
انعقاد قرارداد و اخذ تضامین معتبر از خریداران خارجی، سبب ایجاد بالغ بر 
۵۰ میلیون دلار مطالبات سوخت شده و مشکوک الوصول در ایران خودرو 

شده است. ۵۰ میلیون دلار می شود ۱۰۰۰ میلیارد تومان! 
مي فهمیم خودروسازها بنگاه داری هم مي کنند به نحوي که در پایان سال 
۱۳۹۷ ایران خودرو دارای ۱۰۷ شرکت بوده و تعاونی های خاص و اعتبار 
کارکنان نیز دارای ۱۲ شرکت فعال است. شــرکت سایپا هم کنترل ۶۴ 
شرکت فعال و ۱۲ شرکت غیرفعال در اختیار دارد. وضعیت بنگاه داری شان 
هم جوري است که اطلاعات برخی شرکت ها حتی در اختیار خودروسازان 
نیست. این ساختار مالکیت و سهامداري شرکت هاي خودروسازي تودرتو و 

مستعد فساد است.
مي فهمیم که تحریم هاي بین المللي سبب عقب ماندگي خودروسازان ایراني 
و عدم مشارکت واقعي خودروسازان در همکاري هاي صنعتي شده است. 
مي فهمیم که نرخ ارز و قیمت گذاري دستوري و تلاطم نرخ ارز براي صنعت 
خودرو مصیبت بار بوده و رانت بسیار خلق کرده است. و جالب تر اینکه در 
این گزارش اشاره شده که هیئت رئیسه مجلس، نیروي انتظامي،  قوه قضائیه 
و برخي سازمان هاي حاکمیتي با تیم تحقیق و تفحص همکاري نکرده اند. 

عجیب نیست!! فکر می کنید چرا همکاری نکرده اند؟

 تحلیل و تجویز راهبردی:
 اول:خلاصه اینکه وقتی هر کسی می آید و خودروسازان را مجبور می کند 
که در هر ناکجاآبادی )مثلا سنگال( سرمایه گذاری کند، دست آقازاده اش 
را در ایران خودرو و سایپا بند می کند، رانت دلال از سود تولیدکننده و نفع 
خریدار بیشتر است، وقتی خودروســازان ما ارتباط شان با جهان بخاطر 
تحریم ها قطع است، وقتی شرکت های خودروسازی در مجموعه اقتصادی 
شان صد کار دیگر هم می کنند در کنار هم خودروسازی، وقتی تعارض 
منافع در شبکه روابط بین ذینفعان موج می زند، همین که ما لگن سوار 

مي شویم جاي شکر دارد.
دوم: سوار شدن بر خودروهاي بهتر و ارزان تر داخلي، فقط بعد از درمان این 
مشکلات ممکن مي شود. این درمان قطعا امکان پذیر است، سیاست گذار و 

سیاستمدار باید به الزاماتش تن بدهد. 

چرا لگن سوار مي شویم؟

عیدی کارمندان
 با حقوق بهمن ماه واریز می شود

پایان تلخ 
رفاه مصنوعی

هـر  در  خانـوار  اقتصـادی  وضعیـت 
موضـوع  ایـن  نشـان دهنده  کشـوری 
اسـت کـه سیاسـت های اقتصـادی آن 
کشـور بـه چه شـکل بـوده اسـت. اگر 
بـه اقتصاد کشـورهای دنیـا در نیم قرن 
اخیـر نـگاه کنیـم، کشـورهایی وجـود 
داشـتند کـه حتـی تـا سـه یـا چهـار 
دهه گذشـته، نتوانسـته بودند امکانات 
اولیـه رفاه خانـوار خـود را تامین کنند 
و اکثـر ایـن خانواده هـا زیـر خـط فقـر 
قرار داشـتند؛ اما سیاسـتگذاری خوب، 
را  خانوارهـا  ایـن  معیشـت  توانسـت 
نجـات دهـد. کره جنوبی، چیـن و حالا 
کشـورهای در حـال توسـعه از شـرق 
آسـیا و آفریقـا از یـک ابـزار مهـم برای 
بهبود رفاه خانوارها اسـتفاده کردند. اما 
سـوال سـاده این اسـت که چـرا برخی 
کشـورها در افزایش رفاه خانوارها موفق 
بودنـد و چرا برخی کشـورها شکسـت 

می خورنـد؟
فـرض  می تـوان  سـاده  توضیحـی  در 
کـرد کـه یـک خانـوار، ماهانـه بـه یک 
کالای الـف به قیمت تعادلـی ۱۵۰هزار 
تومـان نیـاز دارد. یـک ایـده این اسـت 
کـه درآمـد خانوار بـه حدی برسـد که 
در هـر شـرایط پرداخـت ایـن مبلـغ 
برایـش آسـان باشـد. روش دوم، ایـن 
اسـت کـه درآمـد خانـوار کمتـر از این 
مقدار باشـد و سیاستگذار قیمت کالای 
الـف را بـه ۱۰۰هـزار تومـان کاهـش 
دهـد. طبیعتا راه دوم بسـیار دم دسـتی 
اسـت بـا این تصـور کـه با یـک فرمان 
اجرایـی می شـود، امـا بـرای افزایـش 
نیـاز اسـت کـه یـک  درآمـد خانـوار 
برنامه ریـزی چندسـاله در جهت بهبود 
رشـد اقتصادی و افزایش درآمد سـرانه 
صـورت گیـرد. اما چـرا سیاسـتگذاران 
موفق از گزینه دوم استفاده نمی کنند و 
به قیمت ها دسـتور کاهـش می دهند؟  
پاسخ بسـیار روشن اسـت؛ زیرا کاهش 
قیمـت کالای الـف، بـه مصرف کننـده 
ایـن سـیگنال را می دهـد کـه می تواند 
بیشـتر از حـد تعادلـی مصـرف کنـد. 
حال سیاسـتگذار باید بـرای حفظ رفاه 
خانـوار در سـطح قبلـی  کاری کند که 
یـا کالای الـف بیشـتر تولیـد شـود یـا 
بیشتر واردات شـود. در این شرایط، اگر 
وضعیت تورمی نیز وجود داشـته باشـد 
و قیمـت سـایر نهاده هـا افزایـش پیـدا 
کنـد، بـاز هم تقاضـا بـرای کالای ۱۰۰ 
هزار تومانی زیادتر می شـود. کم کم کار 
به جایی می رسـد کـه قیمت تعادلی به 
چندین برابر قیمت دسـتوری می رسد 
و تقاضا به شـکل انفجاری افزایش پیدا 
می کنـد؛ امـا دولـت بـرای حفـظ رفاه 
خانـوار بـه دنبال عرضه بـا قیمت قبلی 
اسـت. ایـن بـازی ادامـه پیـدا می کند؛ 
امـا در این مسـیر نقطـه ای وجـود دارد 
که سیاسـتگذار تـوان عرضـه با قیمت 

قبلی را نـدارد. 
بنابرایـن تمـام انـرژی و تمرکز خـود را 
صـرف ایـن می کنـد کـه قیمـت کالا 
را بـه سـطح تعادلی برسـاند. ایـن رویه 
نیـز باعـث افزایـش نارضایتـی عمومی 
می شـود؛ زیـرا خانوار بودجه خـود را بر 
اسـاس کالای ۱۰۰هـزار تومانی تنظیم 
کـرده اسـت. تجربـه اقتصـاد مـا و دنیا 
نشـان داده کـه مداخله قیمتی با هدف 
حفـظ رفاه خانوار، سیاسـتی اسـت که 
آغـاز شـیرینی دارد؛ امـا در انتها به یک 

پایـان تلـخ منجر می شـود.

جامعه

روزی عمـده فروشـی بـه مزرعـه ای رفت و تخـم پنبـه را خرید کیلویی 
۱۰۰ هـزار تومـن و بـه خاطـر رضـای خـدا سـودی روش نکشـید و با ۹ 
درصـد ارزش افـزوده و ۵ درصـد مالیـات حـق دولت فروخـت ۱۱۴ هزار 
تومن.بعـد روزی خـورده فروشـی به عمده فروشـی ای رفـت و تخم پنبه 
را خریـد کیلویـی ۱۱۴ هـزار تومن و بـه خاطر رضای خدا سـودی  روش 
نکشـید و بـا ۹ درصد ارزش افـزوده و ۵ درصد مالیات حق دولت فروخت  
۱۳۰ هـزار تومن.بعد روزی شـرکتی  کشـت و صنعـت رفت و تخم پنبه 
را خریـد کیلویـی ۱۳۰ هـزار تومن و بـه خاطر رضای خدا سـودی روش 
نکشـید و نـخ را بـا ۹ درصـد ارزش افـزوده و ۵ درصد مالیـات حق دولت 

فروخـت ۱۴۹  هـزار تومن.
بعـد روزی نخ ریسـی  پنبـه را خرید کیلویی ۱۴۹ هـزار تومن و به خاطر 
رضـای خدا سـودی روش نکشـید و با ۹ درصـد ارزش افـزوده و ۵ درصد 

مالیـات حق دولـت نخ را فروخـت ۱۷۰هزار تومن.بعد نسـاج خرید ۱۷۰ 
و پارچـه بـدون سـود و هزینه فروخـت ۱۹۷ هزار! بعد رنگـرز۱۹۷ خرید 
و پارچـه رنـگ شـده را بـدون سـود و هزینـه فروخـت بـه عمـده فروش 
پارچـه ۲۲۴هزار تومان.بعد عمـده فروش ۲۲۴هزار تومـن خرید و پارچه 
رنـگ شـده را بدون سـود و هزینه فروخـت به خورده فـروش پارچه۲۵۷.

هـزار تومان!بعـد خیـاط۲۹۳ هـزار تومان؛ بعد عمـده فروش لبـاس۳۳۵ 
هـزار تومـن؛ بعد خورده فروش لبـاس۳۸۲ هزار تومـن! و در نهایت مغازه 
دار بـه مصـرف کننـده کـه مـن و شـما باشـیم به دسـتش رسـید ۴۳۶ 

هـزار تومن!
یعنـی اگه هیچکس سـود نکنه و هزینه نکنه دولـت از هر مرحله گردش 
اقـلام حـد اقـل ۴.۵ برابـر گرونـی ایجاد مـی کنـه  و ۴۵۰ درصد گیرش 

میـاد اونوقـت مردم دنبال عامـل گرونی میگردند.

داستان نخ

   پیام پورفلاح


